
در اطلاعیه شماره ۱ ستاد مرکزی اربعین حسینی)ع(

ستاد مرکزی اربعین حسینی)ع( در اطلاعیه شماره 
یک، ممنوعیت ها و محدودیت های اعزام زایران اربعین را 
برای امسال اعلام کرد. به گزارش ایسنا، متن اطلاعیه 
شماره ۱ ستاد مرکزی اربعین حسینی)ع( به شرح زیر 

است: بسمه تعالی » انا من حسین «
به اطلاع ملت عزیز و محبان اهل بیت)علیهم السلام( 
می رساند با توجه به تاثیر شیوع بیماری کرونا طی 
سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ در مراسم راهپیمایی اربعین و 
با امعان نظر به اقدامات متعدد و گسترده ستاد مرکزی 
تکمیل  و  ایجاد  تمهید،  در  حسینی)ع(  اربعین 
زیرساخت های رفاهی، بهداشتی و خدماتی مناسب تر در 
قیاس با سنوات گذشته و با توجه به قرار گرفتن اربعین 
سالجاری در  فصل تابستان و شرایط خاص گرمای هوا ، 
وجود ریزگردها ، شیوع برخی بیماری ها و خطرات ابتلا 
به سویه های جدید کرونا و .... حساسیت حفظ سلامتی 
زوار به عنوان یکی از ملاحظات اصلی و اساسی برای 
شرکت در این مراسم معنوی بیش از پیش مطرح شده 
است که بر همین اساس و به منظور رعایت مسائل 
بهداشتی ، ملاحظات و الزامات و توصیه های پزشکی 
کمیته بهداشت و درمان اربعین در تمهید سفر ایمن و کم 
خطر برای تمامی زائران اربعین حسینی)ع(؛ موارد 

ممنوعیت و محدودیت اعزام زوار جهت شرکت در مراسم 
راهپیمایی اربعین ۱۴۰۱ به شرح ذیل اعلام می شود :     با 
توجه به هماهنگی سیاسی و دیپماتیک با دولت عراق ، 
صرفاً کسانی می توانند عازم سفر اربعین سال جاری شوند 
که طی ماه های پیش رو تا ایام اربعین ، حداقل یک دز 
واکسن یادآور کرونا را تزریق کرده باشند .     شرکت در 
مراسم راهپیمایی اربعین امسال صرفاً منوط به ثبت نام 
در سامانه سماح و رعایت سایر شرایط ثبت نامی اعم از 
 Samah.haj.ir الزام به بیمه و ... مندرج در آدرس
امکان پذیر خواهد بود و نحوه و چگونگی پیش ثبت نام 
متعاقباً و بموقع از طریق کمیته اعزام اربعین)سازمان حج 
و زیارت( اطلاع رسانی خواهد شد.     توصیه های بهداشتی 
و پزشکی مدنظر کمیته بهداشت و درمان اربعین و 
همچنین ملاحظات امنیتی و قضایی نیز در این پیش 
ثبت نام ملاک نظر قرار خواهد گرفت که از طریق سامانه 
سماح اطلاع رسانی و بارگذاری خواهد شد .     با توجه به 
اتصال سامانه سماح به سامانه های » وزارت بهداشت و 
ایران من و ... « موضوع احراز واکسیناسیون و سایر شرایط 
و ملاحظات بهداشتی و ... مورد بررسی و راستی آزمایی 
قرار خواهد گرفت و افراد غیر واجد شرایط از فهرست نهایی 

زائران حذف خواهند شد .

 ممنوعیت ها و محدودیت های اعزام زایران
 اربعین حسینی)ع( اعلام شد

یک وکیل دادگستری:

یک وکیل دادگستری گفت: به نظر می رسد صرف تشکیل 
دادگاه های ویژه، افکار عمومی را چندان قانع نسازد و چرخش 
در سیاستگذاری و بسترسازی های  عقلانی و علمی است که 

زنجیرهای فساد را می گسلد.
کامران آقایی در گفت وگو با ایسنا درباره آسیب شناسی 
عملکرد دادگاه های ویژه اقتصادی در کشور گفت: برخورد با 
جرایم اقتصادی به سیاست جنایی و به فرجام سیاست تقنینی 
کشور باز می گردد. با گسترش یک طبقه اجتماعی  که از طریق 
تبانی با مأموران حکومتی و بانک ها و موسسه های مالی به 
ثروت های باد آورده می رسند تصمیم بر آن قرار گرفت تا با 
اختصاص دادگاه هایی با عنوان شعبه های رسیدگی به مفاسد 

اقتصادی به این جرایم رسیدگی شود.
وی افزود: فلسفه ای که برای این دادگاه ها ذکر می شود 
آن است که در مراجع عادی رسیدگی با تطویل دادرسی مواجه 
است و امکان نفوذ  ناروا در آن می رود اما دادگاه های مبارزه با 
مفاسد اقتصادی تخصصی است و کارآمدتر عمل می کند و 
موجب رویه ای  یکنواخت خواهد شد و چون اجرای مجازات 

نیز قاطع صورت می گیرد، نقش بازدارندگی مؤثری دارد.
این وکیل دادگستری با طرح این سوال که کدام یک از 
جرایم در دسته جرایم اقتصادی است؟ گفت:  گفته می شود 
که جرایم اقتصادی مشتمل بر جرایمی است که نظام  اقتصادی 
کشور را نشانه می گیرد و آن را مختل می سازد و به این ترتیب 
امنیت اقتصادی جامعه را مخدوش می سازد. به همین دلیل 

با استجازه ای که از رهبر انقلاب  اخذ شد این دادگاه ها برای 
رسیدگی به جرایم پولی و بانکی و اخلال  در  نظام پولی و بانکی 
و فسادهای سازمان یافته نظیر رشوه های گسترده و 
کلاهبرداری  تشکیل گردید. آقایی ادامه داد: در قوانین فعلی 
جرایم اقتصادی تعریف نشده است و در قوانین پراکنده ای 
همچون ماده 286 قانون مجازات اسلامی و یا تبصره ماده ۳6 
قانون پیش گفته و یا ماده 7۱ قانون مبارزه با قاچاق و ارز و ... به 
مصداق هایی از  جرایم اقتصادی اشاره شده است اما مفهوم و 
شاخصه های یک جرم اقتصادی و تعریف آن مستلزم وضع 
یک قانون مشخص  و تبیین امور مرتبط با آن است؛ به ویژه 
آنکه جرایم برشمرده شده از کوچک ترین جرایم برای نمونه 
یک نقل و انتقال کوچک دلار  تا معاملات کلان  ارزی را در بر 
می گیرد و همین موجبات سوء تفاهم های گسترده را فراهم 
می آورد. این حقوقدان افزود: به دلایل  پیش گفته در اصلاحات 
اخیر کوشش شد تا از حیث عمده یا غیرعمده بودن جرم 
رسیدگی را به دادگاه های کیفری  دو و یک بسپارند اما با توجه 
به اینکه گاه وقوع جرم به جهت مقابله با نظام سیاسی کشور 
تفسیر می شود رسیدگی به آن در صلاحیت  دادگاه های 
انقلاب است که همین ترتیب ها بر ابهام مسأله می افزاید و 
امکان صدور آراء گوناگون را فراهم   می آورد و چون جرایم 
اقتصادی قابلیت تعلیق و تخفیف ندارد عدالت قضایی را با تردید 
مواجه می سازد. به دلیل اهمیت موضوع علاوه بر تعریف این 
دسته از جرایم می باید آیین دادرسی ویژه آن را نیز وضع کرد. 

فساد عمدتاً معلول مقررات فسادزا است

اداره كل نوسازي ،توسعه و تجهيز مدارس استان البرز در نظردارد به استناد قانون برگزاري مناقصات و آئين نامه  هاي اجرایي آن ، مناقصات عمومي ذیل با مشخصات مندرج در 
اسناد مناقصه را از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نماید، بدین منظور از کليه اشخاص حقوقی واجد شرایط که صلاحيت و سوابق اجرایی و تخصصی موضوع را 
دارا می باشند دعوت می نماید  جهت کليه مراحل برگزاری مناقصات به درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد ایران( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند 

. تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ  1401/04/12 می باشد .
آخرین مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه :  ساعت 13 مورخه 1401/04/15

آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهاد  :  ساعت 13 مورخه 1401/04/25
گشایش پاکات مناقصه : ساعت 8  مورخه  1401/04/26 می باشد.

مبلغ تضمین شركت در فرآیند 
ارجاع کار )ریال( مبلغ برآورد  )ریال( محل تامین اعتبار شماره مناقصه نوع قرارداد محل اجرا عنوان پروژه

ف
ردی

1/560/000/000 31/200/000/000

پرداخت تمام یا بخشی از مبلغ مناقصه 
بصورت نقدی خواهد بود با عنوان طرح 
تامین و تعمیر سیستمهای گرمایشی – 
سرمایشی مدارس و تجهیزات آموزشی 
و کمک آموزشی مدارس و هنرستانها به 

شماره طرح 1801027002 و طرح تکمیل 
فضاهای آموزشی نیمه تمام که 50% آن 

 توسط خیرین تامین شده است
 به شماره طرح 1801027006

1401/10 سایر البرز
مناقصه عمومی دو مرحله ای 
خرید چاپگر و فتوکپی جهت 

مدارس استان البرز
1

مبلغ تضمين شركت در فرایند ارجاع کار : مطابق مبلغ ذكر شده فوق كه به صورت اصل فيش واریز وجه نقد به حساب سپرده بانکی اداره کل، ضمانتنامه بانکی به نفع کارفرما، 
اوراق مشاركت بي نام و یا یکی از صورتهاي  مشروحه  براساس بخشنامه شماره 123402/ت 50659 ه تاریخ 09/22/ 94 تصویب نامه هيئت وزیران است که باید همراه با 

اسناد مناقصه ضمن بارگذاري در سامانه درپاکت ))الف(( بصورت فيزیکی به دستگاه مناقصه گزار تسليم شود.
شرایط شرکت در مناقصه:

1- درج آگهی جهت اطلاع بوده و هيچگونه تعهدی را برای دستگاه مناقصه گزار ایجاد نمی کند و همچنين کارفرما مختار به لغو یا تمدید مناقصات می باشد.
2- سایر جزئيات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.

3- این آگهی در سایت پایگاه ملی مناقصات به نشانی http://iets.mporg.ir قابل رویت می باشد.
اطلاعات تماس اداره کل نوسازی، توسعه وتجهيزمدارس استان البرز جهت دریافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف :

آدرس: كرج ،عظيميه،  بلوار اقاقيا ،ضلع شمال ميدان بعثت،خيابان سرو ، کدپستی : 75611-31558 تلفن : 32518802   فاکس : 32531662

آگهي مناقصه عمومی 
 شناسه آگهی: 1344920

نوبت دوم
 اداره كل نوسازي ،توسعه 

و تجهيز مدارس استان البرز

فراخوان مزایده عمومی
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور، درنظر دارد فرآوردهایی حاصل از زراعت چوب در استان گیلان را با 
مقادیر مندرج در جدول ذیل، با بهره گیری از ســامانه تدارکات الکترونیکــی دولت )www.setadiran.ir(  با 

شماره مزایده    1001003031000001   به فروش برساند.

محل طرحردیف

 گونه ها و مقادیر

توسکا و کاج تداصنوبر
جمع کلسایرگونه ها

حجم
)مترمکعب(

حجم
)مترمکعب(

حجم
)مترمکعب(

حجم کل
)مترمکعب(

2080.162941.9303022.092قطعه 9 سری دو چوبر1

زمان انتشار درسامانه:  روز یکشنبه مورخ  1401/04/05
مهلت دریافت اسناد مزایده: ساعت 19 روز شنبه مورخ 1401/04/11

تاریخ بازدید: از ساعت 9 صبح تا 11 روزهای کاری، مورخ 1401/04/20 لغایت 1401/04/20
آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: ساعت 19 روز سه شنبه مورخ 1401/04/21

زمان بازگشایی پیشنهادات: ساعت 14 روز چهارشنبه مورخ 1401/04/22 
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است :

1- برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می  باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل دریافت اسناد مزایده، 
پرداخت تضمین شــرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از طریق سامانه 

ستاد امکان پذیر می باشد .
2- کلیه اطلاعات شامل مشخصات، شرایط و نحوه برگزاری مزایده در برد اعلان عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد .

شناسه آگهی :1343702

نوبت دوم

  م / الف : 1345

    مونا رمضانپور
   بخش عمده ای از مشکلات اقتصادی ما ریشه 
داخلی دارد و حتی تحریم ها علت اصلی بروز این 
مشکلات نیستند، اما این دلیل نمی شود که در 
شرایط حاضر نتوانم با قاطعیت بگوییم که مانع 
اصلی تجارت ایران با جهان به قرار داشتن در لیست 
سیاه و عدم پیوستن ایران به FATF ارتباط دارد. 
در طول چهل سال گذشته کشور ما آنقدر مورد 
هجوم انواع تحریم ها قرار گرفته است که علیرغم 
مشکلات بسیار فراوانی که در حوزه های اقتصادی، 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی،علمی و ...بر ما وارد 
کرده،ولی بصورت ساختاری و منجسم با این 
معضلات و مشکلات برخورد نشده است و اگر هم 
تصمیمی گرفته شده و اتفاقی افتاده بصورت 
مقطعی بوده،زیرا بخش اعظمی از تحریم ها بخاطر 
ایدئولوژی حاکم بر نظام جمهوری اسلامی است و 
طبیعتا ایستادگی بر آرمان و ایدئولوژی هر نظامی 
هزینه هایی را بدنبال خواهد داشت،اما بحث ما بر 
سر چرایی و چگونگی وضع تحریم ها علیه کشور 

نیست،بلکه سوال این است که چرا راههایی که...

  خود تحریمی

ادامه در صفحه 2

سرمقاله

مصائب سفیر!
   محمدرضا رسولی| کارشناس اقتصادی

 چند سالی از آغاز به کار تاکسی های اینترنتی در 
کشورمان می گذرد و به رغم اینکه پیشرفت های 
روزافزونی در خدمت به سفرهای روزانه مردم 
برای  عدیده ای  مشکلات  اما  داشته اند، 
خدمات دهندگان یا همان به اصطلاح »سفیران« در 
این عرصه به وجود آمده است. همان هایی که وقتی 
عدم  دلیل  به  می نشینیم  پای صحبت هایشان 
برخورداری از حقوق ومزایای صنفی و خیلی از 
معضلات و مشکلات دیگر، پس از مدتی کارکردن 
ناراضی و مایوس می شوند. آنان با ابتدایی ترین و 
پیش پا افتاده ترین مشکلات و مسائل در حیطه کاری 
خود مواجه هستند. اغلب رانندگان تاکسی های 
اینترنتی نسبت به حق وحقوق خود معترض و 
خواستار پیگیری مسئولان برای ساماندهی وضعیت 
شغلی خود هستند و اعتقاد دارند کسی صدای آن ها 
را نمی شنود. موارد زیادی وجود دارد که هر کدام 
خللی در راندمان کاری آنان به وجود می آورد. به طور 
به  رانندگان  این  اعتراض  بیشترین  طبیعی 
قیمت گذاری کرایه ها در تاکسی های اینترنتی است. 

یادداشت

ادامه در صفحه 2

رییس جمهور در روز ملی 
صنعت و معدن:

تصمیمات 
خلق الساعه به ضرور 
حمایت از تولید و 
صنعت است

فاطمی امین: 
۹۸ درصد برنامه 

تولید خودرو 
 محقق

 شده است
صفحه 6صفحه 2
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مالیات؛ خیلی دور خیلی نزدیک
»روزنامه مملکت« بررسی می کند

گزارشی از وضعیت زلزله زدگان بند عباس

قوه قضاییه پیگیر حال مصدومان حادثه 
 پیگیری مشکلات مردم زلزله زده در سطح ملی

 استقرار یک تیم ویژه از مسئولان قضایی در مرکز زلزله

مسوولان پای کار

ورود ون هاي روسي
 به ناوگان ایران با آسیا موتور

سعید عصمتي رئیس هیئت مدیره آسیا موتور مطرح کرد:
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نظام مالیاتی در ایران هیچ گاه نتوانسته برای دولت ها و 
حاکمیت تکیه گاه محکمی برای درآمد باشد. اقتصاد متکی 
بر نفت دولت ها را بر آن داشت که کمتر به سمت مالیات 
برای داشتن درآمد گام بردارند. نفت سرمایه کلی است که 
همواره برای خلق درآمد توسط دولت ها استفاده شده در 
حالی که این ذخایر زیرزمینی ثروتی محدود بوده که 
انوسان در قیمت و میزان فروش ان دلهره ای دائمی برای 
تامین بودجه بوده و هست. امین ربیعیان/مالیات در 
کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه درامدی پایدار 
محسوب می شود که علاوه بر ایجاد عدالت اجتماعی می 
تواند از بسیاری از تخلفات اقتصادی چون پولشویی 
جلوگیری کند. در این کشورها فرار مالیاتی به همان اندازه 
بد و دور از ذهن است که سرقت و یا قتل! طی دو دهه اخیر 
دولت ها همواره خبر از رونمایی از یک سامانه مالیاتی داده 

اند که تاکنون خبری از این سامانه نبوده است.
طی این سال ها کارمندان و همه کسانی که به نوعی از 
بخش خصوصی، دولتی و یا نیمه دولتی حقوقد دریافت می 
کنند، هر ماه مالیاتی را به عنوان مالیات بر درآمد، پرداخت 
می کنند در حالی که بسیاری از صاحبان کسب و کار و یا 
افرادی با درآمدهای بسیار بالا یا مالیات را بر اساس عدالت 
پرداخت نکرده و یا اصولا مالیات نمی پردازند از این جهت 
عدالت مالیاتی برقرار نبوده و این مساله نارضایتی هایی را 

به همراه دارد.
اکنون دولت سیزدهم در نظر دارد با اجرای قانون »قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان«بتواند فرهنگ 
مالیاتی دهی را در ایران برقرار و هم با ایجاد درامد پایدار 
کسری های بودجه هرساله دولت را رفع و در عین حال 

عدالت اجتماعی را برقرار کند.

    راه اندازی سامانه مودیان سبب شفافیت 
مالیاتی می شود

در این خصوص، یک نماینده مجلس یازدهم در گفت 
گو با خبرنگار ما می گوید: اصناف و افراد با درآمد بالا فرار 
مالیاتی زیادی دارند. اگر  پایانه هایی مانند همین سامانه 
مودیان بتواند مقابل این فرارها بیایستد و درآمد انها را شفاف 
کند، قطعا به نفع سازمان امور مالیاتی، مردم و  کشور است.

جبار کوچکی نژاد عضو کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس شورای اسلامی درباره میزان تاثیر راه 
اندازی سامانه مودیان مالیاتی در ایجاد شفافیت مالی گفت: 
روش مورد تاکید قانون و  آنچه سازمان امور مالیاتی  در حال 
تلاش است تا به وسیله آن از فرار مالیاتی جلوگیری و درآمد 
دولت را از این طریق افزایش دهد، راه اندازی سامانه مودیان 

مالیاتی است.
نماینده مردم رشت ادامه داد: امسال مجلس در بودجه 
درآمد مالیاتی دولت را ۱۰۰ درصد افزایش داده و بر این 
اساس دولت در سال جاری باید حدود 6۰۰ هزار میلیارد 

درآمد مالیاتی داشته باشد. 
این نماینده مجلس معتقد است، با توجه به اینکه در 
شرایط فعلی اقتصادی دولت نمی تواند پایه های مالیاتی را 
افزایش دهد در نتیجه باید گستردگی پایه های مالیاتی را 

در دستور کار خود قرار دهند.
   متاسفانه هنوز زیرساخت های اجرای قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان فراهم 

نشده 
مشاور امور مالیاتی اتاق اصناف ایران  با بیان اینکه اگر 

زیر ساخت این قانون محیا و فراهم شود این قانون در جهت 
شفاف سازی اقتصاد کشور می کند ،عنوان کرد: تا 
زیرساخت های تحول نظام مالیاتی فراهم نشود، اقتصاد 
های زیر زمینی جلوی دیدگان همگان قرار خواهد گرفت. 
مشاور  امورمالیاتی اتاق اصناف تهران با بیان اینکه پایانه 
فروشگاهی طرح مدعیان مالیاتی یکی از قانون هایی است 
که در سال ۹8در مجلس شورای اسلامی تصویب 
شد،عنوان کرد: در آن مجلس به دولت  ۱8ماه زمان داد که 
زیر ساخت اجرای این قانون را فراهم و تامین کند . محمد 
رضا جعفریان با بیان اینکه امروز بالغ بر یک سال است که 
از مهلت تعیین شده توسط مجلس می گذارد،عنوان 
کرد:متاسفانه به دلایل متعدد زیر ساخت اجرای این قانون 

تاکنون ایجاد ومحیا نشده است.
وی با بیان اینکه اگر زیر ساخت این قانون محیا و فراهم 
شود این قانون در جهت شفاف سازی اقتصاد کشور حرکت 
خواهد کرد،عنوان کرد:لذا اقتصاد های زیر زمینی جلوی 
دیدگان همگان قرار خواهد گرفت. مشاور مالیاتی اتاق 
اصناف ایران  گفت: برخی از صاحبنظران اقتصادی ومالیاتی 
ادعا می کنند  که  سالانه بالغ بر صد هزار میلیارد تومان  فرار 
مالیاتی رخ می دهد،که با اجرای این روش دیگر فرار مالیاتی  
وجود نخواهد داشت. جعفریان با بیان اینکه  برای این قانون  
مشوق ها و ضمانت های خوبی در نظر گرفته شده است 
،اذعان کرد:از مجوع قوانین این طرح قانون بسیار مدون 
و خوبی طراحی و تدوین شده است. وی ضمن لزوم آموزش 
و تدوین مدعیان مالیاتی برای اجرای این طرح،اذعان کرد:  
در همین استا در حال حاضرمالیات دستگاه کارت خوان 
بر اساس بند میم جدول  ۱2 قانون بودجه ۱۴۰۰  درآینده 

نه چندان دور عملیاتی خواهد شد.

مسئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار با اعلام اینکه در سال آینده 
پروژه فولاد مکران با ظرفیت تولید ۱.6  میلیون تن آهن اسفنجی به 
بهره برداری می رسد، گفت: پیشنهاد اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده 

در مناطق آزاد در مسیر ارائه به مجلس شورای اسلامی است.
نصرالله ابراهیمی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا با بیان اینکه 
اجرای قانون پرداخت مالیات بر ارزش افزوده به دلیل تصویب در مجلس 
شورای اسلامی لازم الاجرا است، اظهار کرد: مشکل اساسی در اجرای این 
مصوبه پرداخت مضاعف در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی است، به این معنا 
که فعالان اقتصادی که مواد اولیه ای را از سرزمین اصلی خریداری و در 
هنگام خرید مالیات ارزش افزوده را به فروشنده پرداخت کرده و سپس به 

منطقه وارد می کنند.
ابراهیمی افزود: گمرک جمهوری اسلامی مجدد هنگام ورود مواد اولیه 
به محدوده مناطق آزاد مالیات بر ارزش افزوده را دریافت می کند، به عبارت 
دیگر برای یک خرید، دو مرحله مالیات ارزش افزوده در مناطق پرداخت 

می شود.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر بعد از طی فرآیند تولید و یا فرآوری و 
تبدیل مواد اولیه به کالا، تولیدکننده برای صادرات کالا به سرزمین اصلی 
بار دیگر مجبور به پرداخت ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده می شود، به 
عبارتی مالیات ارزش افزوده پیش از اینکه کالا بفروش برسد و از 
مصرف کننده نهایی کند، باید از سوی تولیدکنندگان پرداخت شود و به 

همین دلیل واحدهای تولیدی در مناطق آزاد با مشکلات عدیده ای مواجه 
شده اند.

مسئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار خاطرنشان کرد: پیشنهاد شده 
است که این قانون و دستورالعمل اجرایی  آن اصلاح شود تا موجب دلسردی 
فعالان اقتصادی و واحدهای تولیدی مناطق آزاد نشود و این اصلاحیه در 

مسیر قانونی خود در دولت برای ارائه به مجلس شورای اسلامی است.
ابراهیمی با بیان اینکه فاز اول پروژه فولاد مکران منطقه آزاد چابهار با 
ظرفیت ۱.6  میلیون تنی آهن اسفنجی در این منطقه یکی از پروژه های 

مهم اشتغال زا و کارآفرین است، خاطرنشان کرد: سازمان منطقه آزاد چابهار 
حمایت های لازم از این مجموعه و به عنوان شریک مطابق قانون تمام 

تعهدات خود را انجام داده است.
وی ادامه داد: بر اساس برنامه زمان بندی اعلامی از طرف شرکت باید 
پروژه در سال ۹7 به بهره برداری می رسید، در حالی پیشرفت واقعی پروژه 
تا زمان تحویل کمتر از ۱۰ درصد بود. مستند به قوانین و مقررات جاری 
در مناطق  باید تغییراتی در قرارداد اعمال می شد و از سوی دیگر ۱۰۰ 
هکتار زمین نیز به دلیل قرار گرفتن در حریم مسیر جایگزین شد که این 

موضوع نیز برای مذاکرات زمان بر بود.
مسئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار با تأکید بر اینکه سازمان منطقه 
آزاد چابهار بدون هیچ قصوری تعهدات خود را به سرانجام رسانده است، 
تأکید کرد: پس از جابه جایی زمین 28 هکتار به کل ۳۰۰ هکتاری زمین 
در اختیار پروژه افزوده شد که مطابق آیین نامه نحوه استفاده از زمین و 
منابع ملی در مناطق آزاد باید به قیمت روز، محاسبه و  به سازمان پرداخت 

شود.
ابراهیمی بیان کرد: این پایان ماجرا نبود زیرا هم زمان با آغاز تحریم ها و 
نوسان نرخ ارز، واردات تجهیزات زیرساختی با مشکلاتی همراه شد و از 
سوی دیگر سرمایه نیاز به افزایش داشت که در حال حاضر 7۰۰ میلیارد 
تومان است و افزایش سرمایه تا یک هزار و 5۰ میلیارد تومان در دستور کار 

مجمع عمومی فوق العاده شرکت قرار گرفته است.

»روزنامه مملکت« بررسی می کند

مسئول اداره سازمان منطقه آزاد چابهار خبر داد:

مالیات؛ خیلی دور خیلی نزدیک

قانون مالیات بر ارزش افزوده برای مناطق آزاد اصلاح شود

سیاسی

معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه: 

معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه با بیان 
اینکه تراز تجارت خارجی ایران در دو ماه ابتدای سال 
جاری مثبت بوده است، گفت: پیش بینی می شود 
میزان صادرات امسال به ۴5 تا 55 میلیارد دلار برسد.

به گزارش فرینا، مهدی صفری در سفر به بیرجند 
و در جلسه کمیسیون توسعه صادرات، مدیریت 
واردات، ترانزیت، حمل و نقل، گمرک و امور مرز اتاق 
بازرگانی بیرجند با اشاره به سیاست های دولت 
سیزدهم در ارتباط با توسعه تجارت با کشورهای 
همسایه ها، اظهار داشت: وزارت امور خارجه مؤلفه 

هایی برای ارزآوری در کشور دارد.
صفری با بیان اینکه تراز تجارت خارجی ایران در 
دو ماه ابتدای سال جاری مثبت بوده است، گفت: پیش 
بینی می شود میزان صادرات امسال به ۴5 تا 55 
میلیارد دلار برسد. وی ادامه داد: این فاکتورها شامل 
صادرات، واردات، ترانزیت، دیپلماسی انرژی، برق و آب، 
صدور خدمات مهندسی و ترانزیت در شاخه های 

مختلف و انتقال تکنولوژی هستند.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه بیان 
کرد: به عنوان مثال در زمینه ارزآوری واردات، کالای 
مورد نیاز ممکن است از یک منطقه خاص تأمین شود 
که سعی می کنیم این نیاز را از چند کشور تأمین کنیم.

صفری با بیان اینکه در چند ماه گذشته اقلامی به 
مجموعه کالاهای وارداتی کشاورزی افزوده شده است، 
اظهار داشت: همچنین برای تکنولوژی های مورد نیاز 

کشور ارز صادر می کنیم که از جمله آن می توان به 
حوزه هایی مانند دارو، مواد غذایی، پرورش مرغ یا تخم 
مرغ و سایر کالاها اشاره کرد. وی یکی از مشکلات 
بخش کشاورزی را واردات کود دانست و تصریح کرد: 
کود پتاس و فسفات از چین وارد می شود که در ماه های 
اخیر از کشورهای دیگر نیز واردات داریم و توافقات لازم 
در این زمینه انجام شده است. معاون دیپلماسی 
اقتصادی وزیر امور خارجه ادامه داد: بر اساس توافق 
های صورت گرفته، کالاهایی مانند ذرت، جو و گندم 
وارد و در مقابل محصولات شیمیایی مانند کود اوره در 

اختیار کشورهای دیگر قرار بگیرد.
صفری با اشاره به اینکه صدور خدمات مهندسی 
برای ما مهم است، تصریح کرد: در کشورهایی از قبیل 
عراق، افغانستان، پاکستان و کشورهای خلیج فارس و 
عمان همچنین آفریقا و آمریکای لاتین این کار را انجام 
می دهیم. وی با اشاره به ارزآوری ترانزیت عنوان کرد: 
در این زمینه کریدور شمال ـ جنوب بر دو پایه چابهار، 
بندرعباس، آسیای مرکزی، روسیه، قفقاز و از طریق 
قفقاز ـ گرجستان به دریای سیاه و سپس به اروپا و 
کریدور پاکستان ـ ایران ـ قفقاز ـ گرجستان به اروپا و 
کریدور ترکیه  ـایران  ـپاکستان به چین و برعکس فعال 
است. معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر امور خارجه با 
اشاره به وضعیت صادرات با کشور افغانستان و هم 
مرزی آن با خراسان جنوبی گفت: وضعیت این کشور 

از گذشته تاکنون پایدار نبوده است.

تجارت خارجی ایران مثبت شد 
رییس جمهور در روز ملی صنعت و معدن:

تصمیمات  از  پرهیز  گفت:  رییس جمهور 
خلق الساعه ضرورت مهم حمایت از تولید و صنعت 
است. رئیس جمهور از تهیه پیش نویس سند جامع 
صنعت کشور از سوی دولت پس از تاکید مقام معظم 
رهبری خبر داد و گفت: با مشورت کارشناسان 
پیش نویس خوبی در این زمینه تهیه شده و در حال 
طی مراحل نهایی شدن است. آیت الله سیدابراهیم 
رئیسی صبح امروز شنبه در مراسم روز ملی صنعت و 
معدن با قدردانی از همه فعالان عرصه صنعت و معدن 
کشور گفت:  ۱2 سال است که رهبر معظم انقلاب 
اقتصاد را محور نامگذاری سال ها قرار داده اند و در 6 

سال اخیر بر توجه به تولید تاکید ویژه داشته اند.
رئیس جمهور با بیان اینکه تولید یکی از محورهای 
اصلی خلق قدرت برای کشور است، افزود: دولت 
مردمی به تبعیت از تاکیدات مقام معظم رهبری و 
ضرورت های توسعه اقتصاد کشور، حمایت از تولید، 
تلاش برای رفع موانع پیش روی تولید و تاکید بر 

توسعه صادرات را وظیفه خود می داند.
رئیسی فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان را 
»افسران میدان تولید و خلق قدرت ملی« دانست و 
اظهار داشت: دشمن برای عقب  نگاه داشتن کشور و 
ضعیف کردن مولفه های خلق قدرت که تولید جزو 
مهمترین آنهاست، تلاش می کند روند تولید را مختل 
و ضعیف کند. وظیفه ما در برابر این تلاش ها حمایت 
از تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی به عنوان افسران 

این میدان است. رئیس جمهور تصریح کرد: فعالیت 
در هر میدانی به طور طبیعی مشکلات و سختی هایی 
دارد و فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان باید بدانند که 
موفقیت در مسیر تولید به عزم و اراده پولادین، 
برنامه ریزی دقیق و تلاش مستمر نیاز دارد. آیت الله 
رئیسی با تاکید بر ضرورت توجه بیشتر به گسترش 
فعالیت های دانش بنیان با هدف ایجاد مشاغل و 
محصولات دانش     پایه خاطرنشان کرد: تولیدات 
دانش بنیان توانایی و ظرفیت رقابت پذیری بالاتری در 
بازارهای جهانی و داخلی دارند. رئیس جمهور با بیان 
اینکه روز ملی صنعت و معدن فرصت مناسبی است تا 
علاوه بر قدردانی از زحمات و تلاش های تولیدکنندگان 
و فعالان اقتصادی، مرور و بازنگری نیز به فعالیت ها و 
دستاوردهای این حوزه داشته باشیم، گفت: این جمع 
بهترین محل برای تشریح و تبیین آسیب ها و 
مشکلات و نیز ارائه راهکارهای برون رفت از مشکلات 
و غلبه بر موانع است. دکتر رئیسی خطاب به فعالان 
اقتصادی حاضر در مراسم با تاکید بر اینکه برای تبیین 
مشکلات و ارائه راهکارها به این جلسه بسنده نکنید و 
تا رفع واقعی و نهایی مشکل پیگیر موضوع باشید، 
افزود: پس از تاکید مقام معظم رهبری در دیدار با 
فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان مبنی بر تدوین سند 
جامع صنعت کشور، دولت کارگروهی را مامور تهیه 
این سند کرد که با مشورت کارشناسان پیش نویش 

خوبی تهیه شده است.

تصمیمات خلق الساعه به ضرور حمایت از تولید و صنعت است

پیرو تماس و پیگیری رئیس قوه قضاییه، مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری استان هرمزگان 
به همراه هیئتی از مسئولان قضایی این استان از مناطق زلزله زده غرب هرمزگان بازدید به عمل 
آورد. به گزارش قوه قضاییه، در پی وقوع زمین لرزه در برخی نقاط استان هرمزگان، رئیس دستگاه 
قضا طی تماسی با رئیس کل دادگستری استان هرمزگان بر همکاری و مساعدت با سایر دستگاه ها 
در راستای بسیج امکانات و تأمین امنیت و کمک به رفع گرفتاری و کاهش مشکلات حادثه  دیدگان 
تاکید کرد. پیرو تماس و پیگیری رئیس قوه قضاییه، مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری استان 
هرمزگان به همراه هیئتی از مسئولان قضایی این استان از مناطق زلزله زده غرب هرمزگان بازدید 
به عمل آورد. رئیس کل دادگستری استان هرمزگان در همین ارتباط گفت: بلافاصله پس از وقوع 
زلزله بامداد امروز، با پیگیری حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا، یک 
تیم ویژه از مسئولان قضایی استان هرمزگان شامل رئیس کل دادگستری استان، دادستان مرکز 

استان و سایر مقامات قضایی، در روستاهای سایه خوش و کنخ از توابع شهرستان بندرلنگه که محل 
کانونی زلزله هستند، حاضر شدند. قهرمانی افزود: رئیس قوه قضاییه همچنین دستورات لازم را 
جهت پیگیری مطالبات قانونی زلزله زدگان و همچنین نظارت بر توزیع عادلانه امکانات و خدمات 
میان حادثه دیدگان صادر کرد. رئیس کل دادگستری استان هرمزگان با اشاره به ابلاغ دستورات 
ویژه قضایی برای برقراری نظم و امنیت در محل وقوع زلزله اظهار کرد: نیروهای پزشکی قانونی 
استان هرمزگان نیز با حضور در محل کانونی وقوع زلزله، اقدام به شناسایی اجساد جانباختگان و 
صدور دستورات لازم برای تحویل پیکرهای متوفیان به خانواده هایشان کردند. قهرمانی همچنین 
از دیدارهای مقامات قضایی استان هرمزگان با خانواده های متوفیان زلزله بامداد امروز در غرب این 
استان و ابراز همدردی با خانواده های جانباختگان خبر داد و گفت: در جریان این زلزله ۵ نفر جان 

خود را از دست دادند و تعدادی نیز مصدوم شدند.

صدور دستور پیگیری مطالبات قانونی زلزله زدگان هرمزگان از سوی رییس قوه قضاییه
ادامه یادداشت

ادامه از صفحه 1

به اعتقاد آنها کرایه ها پایین تر از حد معمول است 
و با توجه به هزینه های زیاد خودرو، میزان انرژی و 
زمانی که در این کار می گذارند از نظر اقتصادی 
مقرون به صرفه نمی باشد. دومین دغدغه مهم 
رانندگان تاکسی های اینترنتی موضوع کمیسیون 
دریافتی از سوی شرکت هاست و آنها معتقد هستند 
که پورسانت شرکت ها بالاست. در حال حاضر به 
طور حدودی این شرکت ها، بین ۱5 تا 2۰ درصد 
کمیسیون دریافت می کنند. از آن گذشته ماهانه 
یک درصد از کل حقوق رانندگان تحت عنوان 
عوارض شهرداری کسر می شود، اما شهرداری 
تاکنون هیچ رفاهی برای این رانندگان فراهم نکرده 
است! اینجا این سوال مطرح می شود که حق 
شهرداری برای این دسته از رانندگان چیست؟ از 
موارد مهم دیگر، استخدام و قرارداد یک طرفه، عدم 
بیمه درمانی و بازنشستگی، عدم وجود صنف یا 
اتحادیه، سیستم امتیازدهی ضعیف و غیرعادلانه و 
یک طرفه که بر اساس نظرسنجی از مسافران و بدون 
در نظر گرفتن شرایط و نظر سفیران صورت 
می گیرد و در آخر عدم پشتیبانی و تامین امنیت 
رانندگان است. پرواضح است که نابسامانی در این 
حوزه بیداد می کند و رفع مشکلات این قشر 
زحمتکش در این روزها بیشتر از گذشته احساس 

می شود.
به  اعتقاد کارشناسان، جهت رسیدگی  به 
مشکلات رانندگان اینترنتی، تدوین قانون و تشدید 
الزامات قانونی برای شرکت ها از سـوی نهادهای 
قانون بالادستی مانند مصوبه مجلس شورای 
اسلامی که الزام و ضمانت اجرائی مناسب را داشته 
باشد لازم و ضروری به نظر می رسد. راهکارها واضح 
و مشخص است. به عنوان نمونه شرکت ها می توانند 
شرایطی را فراهم کنند تا افراد دارای سابقه کار بالا 
که در این پلتفرم ها کار می کنند در صورت پذیرفتن 
شرایط، بیمه شوند و یا از مزایای دیگری مانند 
تخفیف تعمیر خودرو، سهمیه بنزین بیشتر و 
کمیسیون کمتر بهره مند شوند تا به این وسیله 
موجبات رضایت این قشر زحمتکش تا حدودی 

فراهم شود.

مصائب سفیر!

ادامه سرمقاله

ادامه از صفحه 1

می تواند به عنوان مسیر امن و مطمئن دربرابر 
تحریم ها باشد را با دست خودمان می بندیم و 
هزینه های زیادی را بر اقتصاد تحمیل می کنیم؟به 
 FATF عنوان مثال عدم رعایت قوانین مربوط به
یکی از همین موانع بزرگی است که برخی از تصمیم 
گیران نظام برای کشور ایجاد کردند و به زعم 
کارشناسان عدم پیوستن به FATF یک خود 
تحریمی بزرگ است. فعالین بخش خصوصی مانند 
اعضای اتاق بازرگانی، که در همین شرایط تحریمی 
در حال انجام معاملات بین المللی به صورت 
پوششی هستند، صراحتا و با ادله قوی بیان کرده اند 
که نپیوستن به FATF هزینه انجام مبادلات آن ها 
را بالا برده است و علاوه بر آن باعث شده تا 
طرف هایی که در معاملات پوششی به ما کمک 
می کردند نیز از ادامه این کمک رسانی یا منصرف 
شده اند یا قیمت هایشان را افزایش می دهند. چرا 
که از نگاه آن ها اقتصاد ایران در این شرایط علاوه بر 
مسئله تحریم ها، با اتهام پولشویی نیز قرار دارد و 
این مسئله ریسک معامله را برای آن ها افزایش 
می دهد. همچنین به اعتقاد برخی از دولتمردان 
،نپیوستن به FATF سالانه چند ده میلیارد دلار 
هزینه اضافی برای اقتصاد کشور به همراه دارد که 
با توجه به اوضاع بسیار بد اقتصادی مردم و در 
شرایطی که شیوع ویروس کرونا هم خسارت های 
جبران ناپذیری را به مردم تحمیل کرده است،اصرار 
برخی از مسئولین بر ادامه روند عدم شفافیت در 
مبادلات تجاری بین المللی ،جز افزایش مشکلات 
،فایده دیگه ایی بدنبال نخواهد داشت.نکته مهمی 
که باید به آن توجه داشت این است که اقتصاددانان 
معتقدند برای کشور ما حتی در همین شرایط 
تحریمی، پیوستن به FATF فوایدی می تواند 
داشته باشد، اما نپیوستن به آن هیچ انتفاعی برای 
ایران ندارد. استدلال هایی که مخالفان تصویب 
لوایح دوگانه مطرح کرده اند، هزینه زیادی برای 
اقتصاد کشور ایجاد کرده است و نمی دانیم آیا آنان 
برآوردی از این هزینه ها دارند یا خیر؟ اما فعالین 
اقتصادی به طور مداوم در حال هشدار دادن درباره 
این هزینه ها هستند. کشور ما در حال حاضر به 
دلیل تحریم آمریکا دچار یک سری هزینه ها شده 
است و منطقی نیست و نبوده که به خاطر عدم 
رعایت FATF هزینه دیگری را نیز بر اقتصاد 
تحمیل کنیم. نکته دیگری که باید توجه بسیار به 
آن داشت اینست که در اقتصاد خاکستری،فعالیت 
های اقتصادی زیرزمینی از وسعت زیادی برخوردار 
خواهند شد و حتی در فعالیت های اقتصادی که 
وابستگی به خارج از کشور ندارند نیز موجب می 
شود تا عدم شفافیت رانت های زیادی را برای 
نورچشمی ها و آقازاده ایجاد کند و در حقیقت 
بستری مناسب برای ظهور بابک زنجانی هایی باشد 
که در ظاهر بعنوان کمک به اقتصاد قد علم میکنند 
و در ادامه تبدیل به دمل چرکین اقتصاد کشور می 
شوند.همچنین در شرایط تحریم که باید اقتصاد بر 
محور تولید داخل باشد تا بتواند از بار مشکلات 
تحریم ها کم کند،توسط دلالان تحریم،واسطه 
گری را بر اقتصاد نهادینه می کنند و اقتصاد را از 
مسیر خود خارج می کنند.و این افراد به قدری رشد 
می کنند که در لایه های حاکمیت نفوذ پیدا می 
کنند و علاوه بر قدرت اقتصادی،از قدرت های 
سیاسی بالایی هم برخوردار خواهند شد و در نهایت 
در برخی تصمیم های کلان کشور مثل پیوستن 
به FATF هم دخالت می کنند.بنابراین به یاد 
داشته باشیم که تحریم ها و یا عدم رعایت قوانین 
مربوط به FATF نتنها شرایط حال حاضر مردم را 
با مشکلات زیادتری روبرو می کند بلکه در برخی 
حوزه ها آنقدر تاثیرات مخربی بهمراه دارد که تا چند 
نسل قابل جبران نیست!مثلا در شرایط تحریمی 
کنونی برخی از دانشمندان و نخبگان علمی ما برای 
انجام امور تحقیقاتی خود نیازمند خرید تجهیزات 
و دستگاههایی هستند ولی بدلیل همین تحریم ها 
و یا عدم توانایی در انتقال پول،قادر تهیه لوازم و 
امکانات مورد نیاز جهت انجام آن نخواهند بود.نمونه 
اخیر آن در حوزه خرید واکسن و امکانات تولید آن 

کاملا مشهود بود.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد:
تراز تجاری مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی در سال 
۱۴۰۰ مثبت ۱۱ میلیارد 

دلار است
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی 
گفت: تراز تجاری سال ۱۴۰۰ مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی حدودا مثبت ۱۱ میلیارد دلار است البته این 
موضوع در مناطق ویژه ما پررنگ تر است به این معنا 

که در این منطقه صادارت از واردات بیشتر است.
سعید محمد دبیر شورای عالی مناطق آزاد 
تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی در گفت وگو با خانه 
ملت، درباره میزان واردات و صادرات مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی، گفت: تراز تجاری سال ۱۴۰۰ مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی مثبت ۱۱ میلیارد دلار است البته 
این موضوع در مناطق ویژه ما پررنگ تر است به این 
معنا که در این منطقه صادارت از واردات بیشتر است 
اما باید به این نکته توجه شود که تراز تجاری در مناطق 
آزاد همواره منفی بود اما سال گذشته تراز تجاری 
مناطق آزاد برای نخستین بار بالانس شد به این معنا 

که صادارت با واردات برابر شد.
وی افزود: برنامه ریزی شده همه ساله تراز مناطق 
آزاد و ویژه مثبت شود البته برخی کالاهای وارداتی که 
از این مناطق وارد می شود برای سرزمین اصلی است، 
این موضوع موجب ایجاد شبهه ای می شود مبنی بر 
اینکه مناطق آزاد سکوی واردات شده که باید در برابر 
این شبهه گفت، کالاهایی که برای سرزمین اصلی 
است حتی اگر از مناطق آزاد نیز واردات نشود، از 

ورودی سرزمین های اصلی وارد خواهد شد.

وزیر کشور:
 استانداران بر 

قیمت گذاری خدمات و 
کالاهای استانی نظارت 

کنند
وزیر کشور، کنترل قیمت ها و تنظیم بازار را پس 
از اصلاح یارانه ها امری جدی دانست و از استانداران 
خواست بر قیمت گذاری صحیح و عادلانه خدمات 
و کالاهای استانی نظارت کنند. به گزارش ایرنا، 
»احمد وحیدی« در نشست مشترک اعضای 
کمیته اقدام مشترک تنظیم بازار ملی، استانی و 
شهرستانی، مسایل اقتصادی را اولویت جدی 
کشور دانست و تاکید کرد: در همین راستا، مردمی 
سازی و توزیع عادلانه یارانه ها کار بزرگی است که 
باید با سلامت از این مرحله عبور کنیم. وی افزود: 
لازمه تحقق مناسب طرح مردمی سازی یارانه ها، 
جلب اعتماد عمومی است که باید فعالان و نخبگان 
در فضای رسانه ای درباره اهمیت آن صحبت کنند. 
وزیر کشور، مهم ترین مزیت طرح مردمی سازی 
یارانه ها را تقویت فضای دانش بنیانی و خودکفایی 
دانست و خاطرنشان کرد: در این طرح، تولید داخل 
تقویت شده است. وحیدی به نگرانی مردم از 
افزایش قیمت ها هم اشاره کرد و گفت: باید کنترل 
بر کالاهایی که ارز ترجیحی دریافت نمی کردند 
اما گران شده اند، تقویت شود. نگرانی اصلی مردم 
افزایش کالایی است که ارتباطی با ارز ترجیحی 
نداشتند و بی دلیل قیمت آنها افزایش یافته است.

وزیر امور خارجه: 
باید مانع وقوع بحران 
جدید در منطقه شویم

وزیر امور خارجه گفت: بخشی از سفر من به 
سوریه با این هدف انجام می شود که بتوانیم در 
مسیر استقرار صلح و امنیت در منطقه میان سوریه 
و ترکیه به عنوان دو کشوری که جمهوری اسلامی 
ایران روابط مهمی با هر دو طرف دارد قدم برداریم.

به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه کشورمان پیش از عزیمت به دمشق 
در گفت وگویی اظهار کرد: در ادامه سفری که ۴ 
روز پیش به ترکیه داشتم ضروری است که با 
مقامات سوریه هم مشورت هایی را داشته باشیم.

بر اساس گزارش العالم، وزیر امور خارجه افزود: 
تحولاتی در منطقه در حال وقوع است که باید 
تلاش کنیم جمهوری اسلامی ایران همواره نقش 
سازنده ای را در منطقه ایفا کند و مانع وقوع بحران 
جدید در منطقه شویم. امیرعبداللهیان خاطرنشان 
کرد: بخشی از سفر من به سوریه با این هدف انجام 
می شود که بتوانیم در مسیر استقرار صلح و امنیت 
در منطقه میان سوریه و ترکیه بعنوان دو کشوری 
که جمهوری اسلامی ایران روابط مهمی با هر دو 
طرف دارد قدم برداریم. وی بیان کرد: بخش دیگر 
سفر من هم پیگیری مناسبات دوجانبه و رایزنی با 
بشار اسد و وزیر امور خارجه و مقامات عالیرتبه 
سوریه درخصوص مسائل مختلفی که در سطح 

منطقه ای و بین المللی وجود دارد، است.

نگـــــــــاه

دریچه

  خود تحریمی
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یک کارشناس بازار کار با انتقاد به طولانی شدن 
روند افزایش حقوق بازنشستگان می گوید: قانون در 
کشور برای همه فصل الخطاب است. ریاست مجلس 
فدای  را  بازنشستگان  و  کارگران  حقوق  نباید 
مصلحت های دولتی و حاکمیتی و ارتباطات جناحی 

در کشور کند.
۳ ماه و نیم از سال گذشت، اما هنوز تکلیف افزایش 
حقوق بازنشستگان روشن نشده است؛ این در حالی 
است که بازنشستگان و مستمری بگیران، معاش 
زندگی را براساس قیمت های جدید پرداخت می کنند.

دعوای بازنشستگان تامین اجتماعی و هیات دولت 
از زمانی آغاز شد که هیات دولت برخلاف مصوبه هیات 
مدیره سازمان تامین اجتماعی، حقوق بازنشستگان 
سایر سطوح بگیر را به جای ۳8 درصد، تنها ۱۰ درصد 
افزایش داد. واکنش سراسری بازنشستگان معترض 
باعث شد تا کمیسیون تطبیق مقررات مجلس موضوع 
را بررسی کند. به این ترتیب، در نهایت مجلس جانب 
بازنشستگان را گرفت و رای به ابطال مصوبه هیات 
دولت داد. این وضعیت مبهم بعد از آن به وجود آمد که 
دبیرخانه شورای اطلاع رسانی دولت مدعی شد که تا 
زمانی که شخص رییس مجلس این موضوع را به 
صورت رسمی ابلاغ نکند، نظر هیات تطبیق مقررات 
جنبه مشورتی خواهد داشت و تغییر مصوبه به استناد 

این نظر الزام آور نیست.
در این میان، هشتم تیرماه نیز بعد از خاتمه نشست 
هیات دولت، علی بهادری جهرمی مدعی شد که دولت 
در ارتباط با حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی با 
هیات تطبیق در مراوده و ارتباط است و به ابهامات و 

سوالات این هیات پاسخ داده است.
سخنگوی دولت در عین حال گفت افزایش حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی ابتدا در لایحه بودجه ده 
درصد بوده و بعد سازمان رقم را افزایش داده اما 

پرداختی ها باید در محدوده ی توان باشد.
    حقوق بازنشستگان را فدای مصلحت های 

جناحی نکند
بـا وجود ایـن اختلافـات، حمید حاج اسـماعیلی، 

کارشـناس بـازار کار دربـاره عقـب افتـادن افزایـش 
حقـوق بازنشسـتگان می گویـد: متاسـفانه بـا وجود 
گذشـت حـدود ۴ مـاه از سـال جدیـد، هنـوز موضوع 
مطالبه افزایش حقوق بازنشسـتگان تامین اجتماعی 
سـرانجام کامل و درسـتی پیـدا نکرده اسـت. در واقع 
همچنان بازنشسـتگان و کارگران بـه تغییر مصوبات 

شورای عالی کار در دولت اعتراض دارند.
وی می افزایـد: مطالبـه کارگـران و بازنشسـتگان 

عـلاوه بـر جبـران تـورم و گرانی های اخیـر، تقاضایی 
کامـلا قانونی اسـت که براسـاس ماده ۴۱ قانـون کار و 
مـواد ۹6 و ۱۱۱ قانـون تامیـن اجتماعـی، در شـورای 
عالـی کار و هیـات امنـای سـازمان تامیـن اجتماعی 

تصویب شده است.
می کنـد:  تصریـح  کار  بـازار  کارشـناس  ایـن 
خوشـبختانه کمیسـیون تطبیـق مقـررات مجلس، 
تصمیـم دولـت در تغییـر مصوبـه افزایـش حقـوق 

بازنشسـتگان تامین اجتماعی را غیرقانونی دانسـته و 
از دولت خواسته تا آن را ابطال کند.

حاج اسـماعیلی عنـوان می کنـد: دولـت هنـوز 
حاضـر بـه تمکیـن قانـون نیسـت. متاسـفانه طـی 
روزهای گذشـته سـخنگوی دولت با توجیه از اجرای 

قانون، شاخه خالی کرده است.
    افزایش حقوق بازنشستگان به کجا رسید؟

وی در ادامـه می گویـد: اقدام دولـت برخلاف رویه 
مرسـوم و چارچوب هـای قانونـی در کشـور، تغییـر 
مصوبه شـورای عالی کار را براسـاس توجیهات هیات 
دولـت و مصلحت هـای تصمیم گیری شـده در دولت 

تغییر داده است.
این کارشـناس بـازار کار می افزایـد: در حال حاضر 
تـوپ در زمیـن مجلـس اسـت و رییس مجلـس باید 
نظـر کمیسـیون تطبیـق مجلـس را بـه دولـت برای 

ابطال مصوبه دولت ابلاغ کند.
حاج اسـماعیلی متذکر می شـود: قانون در کشور 
بـرای همـه فصل الخطـاب اسـت. ریاسـت مجلـس 
نبایـد حقـوق کارگـران و بازنشسـتگان را فـدای 
مصلحت هـای دولتـی و حاکمیتـی و ارتباطـات 

جناحی در کشور کند.
وی تاکیـد می کنـد: سـکوت و طولانی شـدن نظر 
دولـت در خصـوص مصوبـه هیـات دولـت باعـث 
اعتراضـات و انتقـادات بازنشسـتگان و کارگران شـده 
اسـت. امیدواریـم به این انتظارات پاسـخ داده شـود و 
کامـلا صریـح و شـفاف در خصـوص تطبیـق مصوبه 
دولت با نظر کمیسـیون تطبیق مجلـس، این مصوبه 

را برای ابطال به دولت ابلاغ کند.

از سوی وزارت راه و شهرسازی انجام 
شد؛

تحویل فهرست دوم 
متقاضیان تایید شده وام 

اجاره به شبکه بانکی
دومین فهرست از متقاضیان تایید شده 
دریافت وام ودیعه مسکن از سوی وزارت راه و 
شهرسازی به شبکه بانکی تحویل شد. تاکنون 
حدود 2۰۰هزار نفر برای دریافت وام ودیعه مسکن 
در سامانه طرح های حمایتی وزارت راه ثبت نام 
کرده اند و پالیش متقاضیان درحال انجام است. 
کسانی که سال گذشته این وام را دریافت کرده اند، 
امسال در اولویت دریافت وام قرار ندارند و برای 
همین تاکید شده است که مستاجران مشمول 
شرایط در سامانه ثبت نام کنند. سهمیه وام اجاره 
امسال ۴ برابر سال پیش و به میزان ۴۰ هزار میلیارد 
تومان است که فقط به مستاجرانی که قرارداد آنها 
در سال ۱۴۰۱ منعقد شده است داده می شود. 
همچنین، تمام قراردادهای اجاره باید دارای کد 
رهگیری باشند در غیر این صورت از سوی سامانه 
رد خواهند شد. علاوه بر این متقاضیانی که داوطلب 
دریافت وام ودیعه مسکن هستند و ثبت نام را انجام 
داده اند اما هنوز پیامکی دریافت نکرده اند به سامانه 
طرح های حمایتی وزارت راه مراجعه کرده و در 
بخش »مشاهده درخواست« با ثبت کدملی، 
وضعیت خود را استعلام کنند. در هفته گذشته 
آخرین دستورالعمل پرداخت وام ودیعه مسکن به 
مستأجران مشمول دریافت این تسهیلات تدوین 
و سهمیه هر بانک عامل نیز پرداخت شد. امسال 
به مستأجران تهرانی ۱۰۰ میلیون تومان، در 
کلانشهرها 7۰ و سایر شهرها ۴۰ میلیون تومان با 
بازپرداخت 5 ساله اعطا می شود. اکنون سامانه 
وزارت راه و شهرسازی متقاضیان مشمول دریافت 
این وام را شناسایی و دومین فهرست از مستاجران 
تایید شده را به بانک های عامل معرفی کرده است. 
بر اساس اعلام شورای پول و اعتبار، ۴۰ هزار 
میلیارد عدد تخصیص داده شده برای پرداخت وام 
اجاره مستاجران است؛ سال گذشته این رقم ۱۰ 
هزار میلیارد تومان بود اما فقط 8.5 میلیارد تومان 
آن پرداخت شد. دلیل اینکه وام  ودیعه در سال 
گذشته به طور کامل اختصاص نیافت نیز این بود 
که فقط از منابع بانک ها بود، اما امسال با تدبیر دولت 
این رقم از سرفصل اعتبارات حوزه مسکن تامین 
شده است و به همین دلیل بانک ها مقاومتی در 

پرداخت آن نخواهند داشت.

خبـــر

سرانجام افزایش حقوق بازنشستگان چه شد؟ 

 بلاتکلیفی در افزایش حقوق بازنشستگان ادامه دارد

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: آن دسته از متقاضیان طرح نهضت ملی 
مسکن که واجد شرایط هستند و برای آنها پیامک واریز وجه ارسال شده اگر نسبت به 

تامین آورده اولیه اقدام نکنند نفراتی از اولویت های بعدی جایگزین آنها خواهند شد.
خلیل محبت خواه اظهار کرد: سهمیه استان تهران در طرح نهضت ملی مسکن، 
سالیانه ۱55 هزار واحد است که هیچ مشکلی در بخش زمین نداریم. زمین برای دو سال 

آینده تامین شده و تا چهار سال آینده هم تامین خواهد شد.
وی افزود: تا حدود ۴5 روز قبل در حال بررسی مسائل مربوط به زمین در کارگروه و 
کمیسیون بودیم که این مرحله به اتمام رسیده است. هم اکنون مشغول تهیه طرح ها و 
مشاور هستیم. در بعضی مناطق پیمانکاران وارد فعالیت شده اند. در برخی نقاط هم زمین 

در اختیار پیمانکاران قرار گرفته که به زودی کارهای اجرایی شروع می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران درباره آن دسته از متقاضیان نهضت ملی مسکن 
در استان تهران که تکلیفشان مشخص نشده است گفت: به تمام کسانی که واجد شرایط 
شناخته شده اند پیامک داده ایم تا نسبت به واریز وجه اولیه اقدام کنند. اگر آورده را به موقع 

واریز نکنند نفراتی از اولویت های بعدی جایگزین آنها می شوند.
محبت خواه تصریح کرد: اگر کسی واجد شرایط است و برای او پیامک ارسال نشده 
موضوع را از طریق سایت پیگیری کند. چنان چه نتیجه نگرفت به اداره راه و شهرسازی 
شهرستان مربوطه برود. وی درخصوص آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی مسکن 
در استان تهران گفت: پروژه ها خوب پیش می رود. بیش از ۴۰ هزار واحد به مرحله اجرا 

رسیده که به زودی چندین پروژه دیگر به این رقم افزوده می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: در استان تهران به هر تعداد که متقاضی 
داشته باشیم واحدهای نهضت ملی مسکن احداث می کنیم. تا کنون ۹۰۰ هزار نفر ثبت 
نام کرده اند که پالایش آنها تقریبا در حال اتمام است. ثبت نام جدید هم به زودی انجام 

می گیرد. بنا بر این گزارش، دولت سیزدهم بر اساس قانون جهش تولید و تامین مسکن 
مصوب ۱7 مرداد سال ۱۴۰۰ ساخت چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار سال را در 
برنامه خود گنجانده است. حدود 5.۴ میلیون نفر برای این طرح نام نویسی کرده اند که 
۳.6 میلیون نفر تایید شده اند. طبق اعلام وزیر راه و شهرسازی از روز ۱5 تیرماه ۱۴۰۱ 
ثبت نام مجدد آغاز می شود. نام نویسی در سامانه طرح های جامع حمایتی مسکن به 
نشانی saman.mrud.ir انجام خواهد شد. تاکنون 5۰7 هزار نفر در بانک مسکن برای 
واحدهای نهضت ملی مسکن افتتاح حساب کرده و 2۹۰ هزار نفر برای انعقاد قرارداد و 
دریافت تسهیلات به بانک مسکن معرفی شده اند. با ۹۱ هزار نفر نیز عقد قرارداد شده و 
در واقع قسطهای اول تسهیلات را دریافت کرده اند. طبق آخرین برآوردها قیمت هر متر 
مربع واحدهای نهضت ملی مسکن ۴ میلیون و 75۰ هزار تومان خواهد بود و زمان ساخت 

پروژه ۱8 تا 2۴ ماه تعیین شده است.

متقاضیان نهضت مسکن آورده نیاورند حذف می شوند

اقتصاد و انرژی

رییس کمیسیون عالی سوانح اعلام کرد

رییس کمیسیون عالی سوانح اعلام کرد: عوامل 
مختلفی از لوکوموتیوران تا پیمانکاری که مشغول 
بازسازی خط بود و حتی راه آهن در این سانحه مقصر 
بوده اند. محمد حسن اسماعیلی درباره جزئیات سانحه 
ریلی قطار مشهد_یزد که هجدهم خرداد ماه امسال 
اتفاق افتاد، اظهار کرد: در حادثه ریلی که اخیرا اتفاق 
افتاد عوامل مختلفی دخیل بوده و برای آن می توان 
دلایل متعددی برشمرد که در این میان راه آهن نیز 
مقصر بوده است به این معنی که مجموعه عوامل و دست 
اندرکاران بازسازی خط ریلی مورد نظر و با توجه به اینکه 
لوکوموتیوران و ناظران متعلق به شرکت راه آهن بوده اند، 
راه آهن هم مقصر است. البته همانطور که در گزارش 
نهایی منتشر شده از سانحه ریلی آمده است، پیمانکار 
بخش خصوصی نیز به دلیل عدم پاکسازی مسیر در 
زمان مناسب نیز مقصر بوده و از سوی دیگر ناظر مقیم 
راه آهن نیز وظیفه نظارتی خود را به درستی انجام نداده 

است.  
وی افزود: اساساً لوکوموتیوران مجاز نبوده که وظیفه 
خود را به شخص دیگری بسپارد. از سوی دیگر نیز نبود 
تجهیزاتی مانند بالیز همانطور که در گزارش منتشر شده 
توسط کمیسیون عمران مجلس آمده، می توانست به 

کاهش سرعت کمک کند و از وقوع این حادثه جلوگیری 
کند.  بالیز دستگاهی است که کنار خط نصب می شود 
و اگر قطاری سرعت خود را کاهش ندهد فرمان ترمز را 
صادر می کند و قطار اجبار ند سرعت سرعتش کم 
می شود. البته تامین تجهیزات جزو دستور کار و سفارش 
خرید در سال های گذشته نیز بوده است اما به دلیل 
کمبود بودجه، راه آهن قادر به خرید این تجهیزات نبوده 

است.  
رییس کمیسیون عالی سوانح با تاکید بر اینکه در این 
حادثه لوکوموتیوران، پیمانکار بازسازی خط و راه آهن 
مقصر بودند درباره اینکه چه تعداد از مقصران در 
بازداشت و تحت بازجویی هستند، گفت: چندین نفر از 
شرکت بازسازی خط در بازداشت بودند که برخی از 

آن ها با وثیقه فعلا آزاد هستند.  
اسماعیلی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر بیل 
مکانیکی با نقص فنی مواجه شده و تعمیر آن مدت زمان 
مشخصی نیاز داشته است، چرا از طریق وسایل ارتباطی 
مانند بیسیم به ایستگاه قبل یا قطار اطلاع رسانی نشده 
است؟ افزود: اتفاقاً ارتباط بیسیمی وجود داشته و 
پیمانکار بیل مکانیکی از زمان رسیدن قطار به آن نقطه 
خبر داشته است حتی یک قطار دیگر را هم در این میان 

از آن نقطه عبور دادند اما تصور شان این بوده است که 
بیل مکانیکی قبل از رسیدن قطار تعمیر و جابه جا 
می شود. همچنین با تصور اینکه قطار در نقطه مورد نظر 
که حدود دو کیلومتری حضور بیل مکانیکی سرعت 
خود را تا ۱5 کیلو کاهش می دهد، به کار خود ادامه داده 
است تا زمان نزدیک شدن به قطار فرصت بیشتری برای 
تعمیر بیل مکانیکی خود داشته باشد اما قطار نه تنها 
تقلیل سرعت را در نقطه تعریف شده، رعایت نکرده بلکه 
با سرعت بیش از ۱۴۰ کیلومتر به نقطه حادثه در حال 

نزدیک شدن بود.
اسماعیلی ادامه داد: حتی با این حال راننده بیل 
مکانیکی به محض رویت قطار سعی می کند آن را از خط 
خارج کند و در حال خارج شدن کامل از کنار خط بوده 
که بومِ بیل مکانیکی با با قطار برخورد می کند و آن حادثه 
دلخراش اتفاق می افتد. یعنی اگر قطار لحظاتی دیرتر به 
آن نقطه می رسید شاید هیچ وقت این حادثه اتفاق 
نمی افتد. از سوی دیگر تخلف دیگری که رخ داده این 
است که پیمانکار با وجود ارتباط بیسیمی برقرار شده و 
اینکه میدانسته قطار تا حدود ۱۰ دقیقه دیگر به آن نقطه 
می رسد به تصور اینکه تا آن زمان بیل مکانیکی تعمیر و 

از خط خارج خواهد شد، در آن نقطه می ماند.

همه عوامل حادثه ریلی مشهد-یزد/راه آهن مقصر بودند

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور: اگر سامانه مؤدیان مالیاتی مورد بهره برداری قرار گیرد هم 
در اخذ مالیات ها رویه عادلانه تری را خواهیم داشت و هم شفافیت خوبی در عرصه اقتصادی ایجاد 
می شود. مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور در خصوص تأثیر بهره برداری و 
استفاده از سامانه مؤدیان مالیاتی در کنترل تورم و کاهش خلق نقدینگی اظهار کرد: یکی از 
اصلی ترین ریشه های تورم بحث نقدینگی و افزایش پایه پولی کشور است، شما اگر درآمد مطمئنی 
داشته باشید و مصارف خودتان را به خوبی کنترل کنید که درنهایت نیاز به افزایش برداشت و 
استقراض از بانک مرکزی نباشد، همین مسئله به خودی خود باعث کنترل بخش اعظمی از تورم 

موجود در کشور خواهد شد. رئیس سازمان برنامه بودجه کشور تصریح کرد: علی القاعده درآمدهای 
مطمئن )اخذ مالیات با روش های مطمئن( با موضوع بی انضباطی مالیاتی در دولت مقابله خواهد کرد 
که این مسئله خودش ریشه بسیاری از مشکلات کشور را رفع می کند. او در پاسخ به این سؤال که 
آیا این سامانه در شفاف سازی اقتصاد کشور اثرگذار است، یا خیر؟ تصریح کرد: قطعاً تأثیر بسزایی 
در شفاف سازی اقتصاد کشور خواهد، شما وقتی بتوانید مالیات را مدیریت و آن را به شکل اصولی 
اخذ کنید درنهایت از فرار مالیاتی جلوگیری خواهید کرد که قطعاً کمک حال خوبی برای شفافیت 

در اقتصاد کشور می شود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور مطرح کرد؛
اخذ عادلانه تر مالیات و ارتقاء شفافیت اقتصادی در کشور با راه اندازی سامانه مؤدیان

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

 آگهی مناقصه عمومی 
با شماره )1401-4( نوبت دوم

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه درنظر دارد پروژه های آبرسانی و خرید تجهیزات آبرسانی خود را طبق جدول زیر ازطریق مناقصه 
عمومی و مناقصه عمومی  همراه با ارزیابی کیفی توسط اشخاص حقیقی و حقوقی تعیین صلاحیت شده به اجرا بگذارد. لذا متقاضیان می 
توانند برای اخذ اسناد مناقصه از تاریخ درج نوبت دوم آگهی به مدت 8 روز با شماره مناقصه های ذیل به سامانه ستاد مراجعه و یا جهت 
کسب اطلاعات بیشتر به استثنا روزهای تعطیل با شماره تلفن 8254930-0833 تماس حاصل نمایند. درضمن آگهی مذکور در سایت 

ملی مناقصات کشور و سایت شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه )www.abfaksh.ir( منعکس می گردد.  

مناقصه/عنوان
مبلغ برآورد اولیهشهرستانواحدحجم عملیاتموضوع عملیاتتجدید

)ریال(
مبلغ تضمین شرکت 

در مناقصه)ریال(
حداقل رتبه 

محل تامین شماره مناقصه سامانه ستادمورد نیاز
اعتبار

اصلاح و بازسازی سقف مخزن ایستگاه پمپاژ تجدیدآبرسانی
طرح عمرانی52001007008000253 آب یا 5 ابنیه2,915,236,583145,761,829دالاهوگهواره

رفع حوادث ونگهداری وتعمیرات تاسیسات آب تجدیدآبرسانی
60,513,688,9203,025,684,446اوراماناتشرب شهرهای پاوه، جوانرود، روانسر ، تازه آباد

5 آب

طرح عمرانی2001007008000254

تجدیدآبرسانی
رفع حوادث ونگهداری وتعمیرات تاسیسات آب 
شرب شهرهای اسلام اباد، دالاهو، قصرشیرین، 

سرپل،گیلانغرب
طرح عمرانی70,951,702,0243,547,585,1012001007008000255دالاهو

11,134,463,589556,723,179اسلام آباد برقرسانی وتجهیز ایستگاه پمپاژ علی آباد)تراب(تجدیدآبرسانی
5 نیرو

 5 تاسیسات و 
تجهیزات

طرح عمرانی2001007008000256

 رفع حوادث شبکه،خط انتقال و انشعابات آبتجدیدآبرسانی
طرح عمرانی52001007008000257 آب157,125,902,4007,042,518,048کرمانشاهدر سطح مناطق  سه گانه شهر کرمانشاه

اصلاح و بازسازی خطوط انتقال و شبکه توزیع و تجدیدآبرسانی
4,814,865,270240,743,263سرپل ذهابتاسیسات آب شرب روستاهای سرپل

5 آب  یا
  5  تاسیسات 

وتجهیزات

طرح عمرانی2001007008000258

اصلاح و بازسازی خطوط انتقال و شبکه توزیع و تجدیدآبرسانی 
طرح عمرانی12,198,469,174609,923,4582001007008000259سنقرتاسیسات آب شرب روستاهای سنقر

بازسازی ، توسعه ، اصلاح شبکه و تاسیسات آب تجدیدآبرسانی
طرح عمرانی9,421,567,821471,078,3912001007008000260دالاهوروستایی دالاهو

 توسعه و بازسازی و اصلاح شبکه و خطوط انتقالتجدیدآبرسانی
طرح عمرانی2,087,894,276104,394,7132001007008000261قصرشیرینو کلیه تاسیسات آب روستایی قصرشیرین

بازسازی ، توسعه ، اصلاح شبکه و تاسیسات آب تجدیدآبرسانی
طرح عمرانی47,117,992,3292,355,899,6162001007008000262صحنهروستایی صحنه

بازسازی ، توسعه ، اصلاح شبکه و تاسیسات آب تجدیدآبرسانی
طرح عمرانی13,779,375,698688,968,7842001007008000263هرسینروستایی هرسین

تجدیدآبرسانی
ارزیابی کیفی

خرید 83500متر لوله PE از سایز 20 تا 315 
تولید کننده یا 82,000,000,0004,100,000,000 استانمیلی متر

تامین کننده  
دارای نامه 

نمایندگی معتبر 
یا شرکتهای 
دارای جواز 
کسب دارای 
نامه نمایندگی 

معتبر

طرح عمرانی2001007008000264

تجدیدآبرسانی
طرح عمرانی51,520,000,0002,576,000,0002001007008000265استانخرید 6000 دستگاه کنتور آب خانگیارزیابی کیفی

وزارت نیرو

شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه

)سامانه 1۲۲(
#من_هم_مراقب_آب_هستم



Mamlekatonline.ir 1098 یکشنبه 12 تیر 1401  سال چهارم  شماره       

4

بانک سرمایه در راستای توسعه خدمات بانکداری 
الکترونیکی، سامانه کارتابل الکترونیکی را در اینترنت 
بانک مشتریان حقوقی و نیز مشتریان حقیقیِ دارای 

سپرده های مشترکِ چندامضا راه اندازی کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک سرمایه، خدمت 
کارتابل  »سامانه  عنوان  تحت  بانک  این  جدید 
الکترونیکی« در اینترنت بانک جهت چک های صیادی  /

پیچک حقوقی و چندامضایی و نیز دیگر سرویس های 
مربوط به کارتابل الکترونیکی )کارپوشه( در اینترنت 

بانک این دسته از مشتریان ارائه شده است.
بر  علاوه  ازاین پس  می افزاید،  گزارش  این 
سرویس های قبلی )با ماهیت مشاهده( که پیش تر برای 
مشتریان حقوقی و مشتریان حقیقی دارای سپرده های 
مشترک چندامضایی در اینترنت بانک وجود داشت، 
انجام  جهت  زیر  شرح  به  جدیدی  سرویس های 
تراکنش های مالی از سپرده این دسته از مشتریان 

فراهم شده است:
۱. انواع انتقال وجه شامل:

انتقال وجه عادی، عادی مستمر و عادی دسته ای
انتقال وجه بین بانکی پایا )عادی و دسته ای(

انتقال وجه بین بانکی ساتنا
انتقال وجه آنی به شبا )پل(
2. خدمات پرداخت شامل:

خرید کد شارژ تلفن همراه )همراه اول، ایرانسل و 
رایتل( با استفاده از سپرده

خرید شارژ مستقیم تلفن همراه )همراه اول و 
ایرانسل( با استفاده از سپرده

پرداخت قبض با استفاده از سپرده
پرداخت قبوض دسته ای با استفاده از سپرده

پرداخت کمک های مردمی )سازمان های خیریه و 
عام المنفعه(

۳. پرداخت اقساط تسهیلات: پرداخت اقساط 
تسهیلات مشتری حقوقی یا دیگر مشتریان سرمایه از 

طریق سپرده مشتری حقوقی
۴. ایجاد دسترسی برای نمایندگان شخص حقوقی 
جهت ثبت و انتقال چک: امکان »ثبت« و »انتقال« 
چک صیادی توسط نماینده شخص حقوقی بدون نیاز 
به تایید امضاداران شخص حقوقی در کارتابل ایشان 

ایجاد شده است.
شایان ذکر است سرویس های فوق الذکر علاوه بر 
سرویس های قبلی )با ماهیت مشاهده( و سرویس های 

عمومی سامانه صیاد که پیشتر برای این دسته از 
مشتریان در اینترنت بانک وجود داشته، راه اندازی شده 

و آماده بهره برداری عمومی است.
در این سامانه کلیه درخواست های انجام تراکنش 
های مالی اشاره شده در بالا، در اینترنت بانک مشتری 
حقوقی ثبت گردیده و به کارتابل صاحبان امضای مجاز 
شخص حقوقی )به استثنای خدمت مندرج در بند ۴( 

ارجاع می شود.
هر یک از امضاداران شخص حقوقی برای تایید 
درخواست مربوطه باید وارد اینترنت بانک یا تک بانک 
شخصی خود شده و در منو »کارپوشه« درخواست خود 
را تایید نمایند. پس از تایید همه صاحبان امضای مجاز 
تعیین شده )مطابق با شرایط برداشت از سپرده تعریف 
شده برای مشتری حقوقی و مشتری حقیقی دارای 
سپرده مشترک چند امضایی( و اجرای درخواست در 
اولیه  کننده  )ثبت  حقوقی  مشتری  کارپوشه 

درخواست(، تراکنش مربوطه انجام می شود.
بدیهی است در صورتی که شخص امضادار قبلا 
اینترنت بانک یا موبایل بانک شخصی خود را فعال 
ننموده باشد، باید نسبت به فعالسازی خدمات مذکور 

برای خود اقدام نماید.
گفتنی است کارشناسان بانک سرمایه در مرکز 
صدای سرمایه به شماره ۴۳7۳-۰2۱ در تمامی ساعات 
شبانه روز و کلیه روزهای هفته آماده پاسخگویی به 

مشتریان ارجمند در این زمینه هستند.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات گفت: مردم می توانند، نسبت 
به چک های صادرشده اطمینان بیشتری داشته باشند و این امر بر مراودات 

تجاری تاثیرگذار خواهد بود.
 بهروز محبی نجم آبادی، نماینده جغتای، جوین و سبزوار و عضو 
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات در مجلس شورای اسلامی در گفت 
و گو با خبرنگار ایبِنا درباره مزایای چک جدید صیادی گفت: قانون جدید 
چک این اطمینان خاطر را به مردم می دهد که برای وصول پول خود با 
مشکلی روبرو نخواهند شد. کسی که بابت انجام کار اقتصادی درصدد 
استفاده از چک است، باید آن را به ثبت برساند و قطعا به خوبی می داند که 
در صورت عدم پرداخت، سایر حساب های او تحت الشعاع قرار می گیرد و 

در صورت لزوم حتی مسدود هم خواهد شد. 
وی در ادامه اضافه کرد: موارد اشاره شده از نکات مثبت چک صیادی به 
حساب می آید که در سطح جامعه نسبت به فعالیت اقتصادی از این طریق 
اطمینان را زیاد می کند. در رابطه با چک در کشور سوء استفاده هایی اتفاق 
افتاده و حتی بنیان خانواده هایی را به نابودی کشاند. قانون جدید چک 
حداقل از چنین اتفاقاتی جلوگیری می کند. بنابراین هر اندازه قوانینی وجود 

داشته باشد که این اطمینان را کامل کند و آن را تحکیم سازد و برای 
فرارهای قانونی افراد در این حوزه محدودیت به وجود آورد، بسیار مفید 

خواهد بود. 
نماینده مردم جغتای، جوین و سبزوار در این رابطه یادآور شد: نمونه هایی 

سراغ دارم که فردی چک صادر می کرد، ولی حساب دیگر او کار می کرد و 
چک صادره از یک حساب دیگر برگشت می خورد و هیچ اتفاقی هم نمی 
افتاد. امروزهمان شخص با کد و شناسه ملی در برابر چک صادره مسئول 
محسوب می شود. بنابراین رویه چک صیادی کاملا درست و حساب شده 
است.  این عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات در این رابطه تاکید 
کرد: علاوه برمسئله فوق، کار قوه قضائیه هم بسیار راحت تر خواهد شد زیرا 
مراجعات کمتر می شود. عموم مردم هم می توانند، نسبت به چک های 
صادرشده اطمینان بیشتری داشته باشند و این امر بر مراودات تجاری هم 
تاثیر گذار خواهد بود.  محبی نجم آبادی در ادامه افزود: با تمام اینها باید در 
نظر داشت که تصمیم فوق دارای مزیت و نواقصی است. اینکه گفته می 
شود استقبال از چک صیادی توسط فعالان اقتصادی سنتی کاهش پیدا 
کرده تا حدودی درست است زیرا حامل می نوشتند و با امضا در پشت آن 
بخشی از مشکلات خود را با یک چک برطرف می ساختند، ولی باید در 
نظر داشت که همین ویژگی زمینه ایجاد مشکلات فراوانی بود. البته طراحان 
چک صیادی باید منعطف باشند و انتقادات مردم را در جهت رفع نواقص 

مورد توجه قرار دهند.

عملیاتی شدن سامانه 
محچک در بانک 

سرمایه
حسب دستور بانک مرکزی و در راستای 
اجرای تکالیف قانون اصلاح قانون صدور چک، 
سامانه »محچک« )مسدودسازی حساب 
صادرکننده چک برگشتی( در بانک سرمایه 

عملیاتی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک سرمایه، 
سامانه »محچک« )مسدودسازی حساب 
صادرکننده چک برگشتی( این امکان را فراهم 
می سازد که در صورت کسری موجودی 
حساب فرد صادرکننده چک نزد بانک، مبلغ 
موردنظر از سایر حساب های شخص در همان 
بانک مسدود می گردد. همچنین در مرحله 
بعدی و در صورت عدم تأمین مبلغ چک در 
همان بانک، حساب های فرد صادرکننده چک 
در سایر بانک ها و مؤسسات اعتباری به میزان 
مبلغ کسری چک از طریق سامانه محچک 
بانک مرکزی، مسدود و سپس مراحل قانونی 

از سوی قوه قضاییه انجام می شود.
شایان ذکر است پس از برگشت چک و 
مسدود شدن حساب، مراتب در صورتحساب 
مشتری منعکس می شود و موضوع در اینترنت 
بانک و موبایل بانک قابل رویت بوده و همچنین 
از طریق پیامک، انسداد و رفع انسداد حساب 

به مشتری اطلاع رسانی می گردد.
همچنین مشتریان ارجمند می توانند 
جهت استعلام »مبالغ مسدود شده حساب ها 
بابت چک برگشتی« به سایت بانک مرکزی به 
آدرس www.cbi.ir و همچنین به شعب 
بانک سرمایه جهت استعلام از سامانه سماچک 
مراجعه نمایند. شایان ذکر است مبالغ مسدود 
شده پس از رفع سوء اثر از چک برگشتی به 
صورت خودکار از طریق سامانه محچک رفع 

انسداد خواهد شد.
گفتنی است کارشناسان بانک سرمایه در 
مرکز صدای سرمایه به شماره ۴۳7۳-۰2۱ در 
تمامی ساعات شبانه روز و کلیه روزهای هفته 
آماده پاسخگویی به مشتریان ارجمند در این 

زمینه هستند.

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( 
مطرح کرد؛

پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه 
اشتغال زایی به 

کارفرمایان اشتغال 
مددجویان توسط پست 

بانک ایران
رئیس کمیتـه امداد امام خمینـی)ره( در 
گـزارش ارسـالی به رئیـس کل بانک مرکزی 
عنـوان کرد: پسـت بانـک ایران با جـذب ۹8 
درصـد از منابـع اعتباری بانکـی در این طرح، 
در سـال گذشـته بـه سـه هـزار و ۹۹6 نفـر 
تسـهیلات اشـتغال زایی بـا هـدف توامنـد 

سازی محرومین پرداخت کرده است.
به گـزارش اداره کل روابط عمومی پسـت 
بانـک ایـران، رئیـس کمیتـه امـداد امـام 
خمینی)ره( در گزارش ارسـالی به رئیس کل 
بانـک مرکـزی جمهوری اسـلامی ایـران در 
خصـوص پرداخـت تسـهیلات تبصـره ۱6 
قانـون بودجـه سـال ۱۴۰۰ بـه مددجویانـو 
کارفرمایان اشـتغال مددجویان این سـازمان 
عنـوان کرد: پسـت بانـک ایران با جـذب ۹8 
درصـد از منابع  اعتباری بانکـی در این طرح، 
در سـال گذشـته بـه سـه هـزار و ۹۹6 نفـر 
تسـهیلات اشـتغال زایی بـا هـدف توامنـد 

سازی محرومین پرداخت کرده است.
در گـزارش مرتضی بختیاری آمده اسـت، 
پسـت بانـک ایـران بـا جـذب دو هـزار و ۳7 
میلیـارد ریال منابع این طرح، توانسـته بیش 
از یـک هـزار و ۹68 هـزار میلیـارد ریـال 
تسـهیلات قـرض الحسـنه با هدف اشـتغال 
زایی و توانمندسـازی مددجویان این کمیته 

پرداخت کنند.
رئیـس کمیتـه امـداد امـام خمینـی)ره( 
مبلـغ اعتبـار ابلاغـی گفـت: بـا جـذب ۹8 
درصـد منابـع طرح، از بیـن چهار هـزار و 5۱ 
پرونـده تسـهیلاتی ارسـال شـده بـه شـعب 
پسـت بانک ایران در سراسر کشـور، سه هزار 
و ۹66 پرونـده تسـهیلات خـود را دریافـت 
کرده انـد.  بـر اسـاس این گـزارش، بانک های 
عامـل از سـوی بانـک مرکـزی جمهـوری 
اسـلامی ایران مکلف هسـتند، بـرای اجرای 
مـاده 8۳ قانـون برنامـه ششـم توسـعه و بـا 
هـدف حمایـت از اشـتغال مولـد، ۱۰۰هـزار 
میلیـارد ریـال بـه مددجویـان معرفی شـده 
کمیتـه امـداد امـام خمینی )ره( تسـهیلات 
قرض الحسـنه پرداخـت کننـد، تصریح کرد: 
همچنیـن کارفرماییان طرح های اشـتغال با 
حداقـل اشـتغال 5۰ درصـد مددجویـی بـا 
اولویـت زنـان سرپرسـت خانـوار، نیـز از این 
تسـهیلات با باز پرداخت هفت ساله استفاده 

کرده اند.

طی سه ماه صورت گرفت؛
رفع مشکلات بیش 
از ۶۰ هزار نفر با 
تسهیلات بانک 

کارگشایی
ــن  ــدای فروردی ــک کارگشــایی از ابت بان
مــاه امســال تــا پایــان خردادمــاه، بیــش از 
6۰ هــزار فقــره وام قــرض الحســنه و 
تســهیلات جعالــه رفــع احتیاجــات ضروری 

به متقاضیان پرداخت کرده است.
بــه گــزارش روابــط عمومــی بانــک ملــی 
ایــران، تســهیلات جعالــه و قــرض الحســنه 
رفــع احتیاجــات ضــروری بانک کارگشــایی 
ــی  ــن راه ــدون ضام ــان و ب ــل زم ــا حداق ب
ــرای  ــع ضــروری ب ــک در مواق ــا بان اســت ت
هزینــه درمــان، کمــک هزینــه تحصیلــی، 
ــکن و… در  ــه مس ــه، ودیع ــه جهیزی تهی
ــن  ــد، در همی ــود باش ــتریان خ ــار مش کن
راســتا، ایــن بانــک طــی ســه مــاه ابتــدای 
ــره  امســال در مجمــوع 6۰ هــزار و ۱۹6 فق
وام قــرض الحســنه و تســهیلات جعالــه بالغ 
بــر 6 هــزار و ۳۳۳ میلیــارد ریــال در جهــت 
گــره گشــایی از مشــکلات و رفــع نیازهــای 
فــوری و احتیاجــات ضــروری نیازمنــدان و 

متقاضیان اعطا کرده است.
ــز  ــدت نی ــن م ــایی در ای ــک کارگش بان
ــهیلات  ــره تس ــزار و 22۳ فق ــداد 22 ه تع
قرض الحســنه بــه ارزش ۴۱۴ میلیــارد و 
۱58 میلیــون ریــال و تعداد ۳7 هــزار و ۹7۳ 
ــج  ــه ارزش پن ــه ب ــهیلات جعال ــره تس فق
هــزار و ۹۱۹ میلیــارد ریــال پرداخــت کــرده 

است.
ــی از  ــوان یک ــه عن ــایی ب ــک کارگش بان
واحدهــای بانــک ملــی ایــران در حــال 
ــا ۱۳ شــعبه و ۴2 دایــره فعــال در  حاضــر ب
سراســر کشــور در تــلاش اســت تــا بــا ارائــه 
خدمــات متمایــز و منحصــر بفــرد در مواقع 
ضــروری بــا حداقــل زمــان در ازای ترهیــن 
طــلاآلات بــا پرداخــت تســهیلات جعالــه و 
ــه  ــک هزین ــرای کم ــنه ب ــرض الحس وام ق
ــه  ــی، تهی ــه تحصیل ــک هزین ــان، کم درم
ــار  ــکن و … در کن ــه مس ــه، ودیع جهیزی

مشتریان خود باشد.

پرداخت تسهیلات 
خرد ۵۰۰ میلیون ریالی 

پست بانک ایران به 
مشتریان باجه های 

بانکی روستایی
مدیــر امــور اســتان هــا و بازاریابی پســت 
بانــک ایــران از تصویــب هیــات مدیــره بانک 
بــا اعطــای تســهیلات خــرد تــا ســقف 5۰۰ 
ــه مشــتریان باجــه هــای  ــال ب ــون ری میلی
ــن  ــت: ای ــرداد و گف ــتایی خب ــی روس بانک
ــا هــدف مشــتری مــداری، حــذف  طــرح ب
ترددهــای زایــد بیــن شــهر و روســتا، 
صرفه جویــی در هزینــه هــا و کاهــش 
ــه و  ــوا تهی ــی ه ــوخت و آلودگ ــرف س مص

تدوین شده است.
ــی  ــط عموم ــزارش اداره  کل رواب ــه گ ب
ــور  ــد پ ــا واح ــران، علیرض ــک ای پســت بان
مدیــر امــور اســتان هــا و بازاریابــی بانــک بــا 
ــرح،  ــن ط ــرای ای ــا اج ــه ب ــه اینک ــاره ب اش
ــه  ــی اعطــا تســهیلات خــرد ب فرآینــد فعل
ــا  مشــتریان باجه هــای بانکــی روســتایی ب
اســتفاده از            زیرســاخت های نرم افزاری، 
افزایــش وظایف و اختیارات مســئولین باجه 
ــود،  ــی ش ــازی م ــه س ــلاح و بهین ــا اص ه
ــای  ــرح اعط ــاس ط ــر اس ــرد: ب ــح ک تصری
تســهیلات خــرد، باجه هــای منتخــب 
ــت،  ــذ درخواس ــه اخ ــبت ب ــد نس می توانن
اســتعلامات اعتبــاری، امضــای متقاضــی و 
ضامنیــن، تشــکیل پرونــده، احــراز هویــت، 
تنظیــم قــرارداد و ارســال پرونــده به شــعبه 
ــدام  ــهیلات، اق ــت تس ــرای پرداخ ــر ب ناظ

کنند.
ــه اینکــه طــرح  ــا اشــاره ب ــور ب واحــد پ
ــتریان  ــه مش ــرد ب ــهیلات خ ــای تس اعط
باجه هــای بانکــی روســتایی بــا هــدف 
مشــتری مــداری، کاهــش ســفرهای بیــن 
ــوخت و  ــرف س ــتایی، مص ــهری و روس ش
آلودگــی هــوا و صرفه جویــی در هزینــه هــا 
اجــرا مــی شــود، گفــت: تخصیــص مطلوب 
منابــع هــر روســتا در همــان روســتا، کاهش 
ــر،  ــعب ناظ ــه ش ــتریان ب ــات مش مراجع
مشــارکت بیشــتر مســئولین باجــه هــا در 
فراینــد ارائــه خدمــات بانکــی بــه مشــتریان 
و کاهــش عملیــات شــعب ناظــر در فراینــد 
ــر از  ــی دیگ ــرد برخ ــهیلات خ ــا تس اعط
اهدافــی کــه بــه دنبــال اجــرای آن هســتیم. 
وی افــرود: ایــن طــرح بــه صورت آزمایشــی 
در اســتان های اصفهــان ،خراســان رضــوی 
،آذربایجــان شــرقی، قزویــن و تهــران اجــرا 
ــی در کل  ــع مشــکلات احتمال و پــس از رف

کشور اجرا می شود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

ارتقاء سامانه اینترنت بانک مشتریان حقوقی بانک سرمایه

چک صیادی مراجعات به قوه قضاییه را کاهش داد

دریچهنگـــــــــاه بانک و بیمه 

مدیرعامل بیمه دانا خبر داد:

مدیرعامل بیمه دانا با تأکید بر ارائه خدمات 
شایسته به فرهنگیان سراسر کشور، از افزایش 
مراکز درمانی طرف قرارداد با این بیمه گذار خبر داد.

به گزارش ایلنا، رضا جعفری در دیدار مدیرکل 
آموزش و پرورش استان سیستان و بلوچستان، 
ضمن ابراز خشنودی از انعقاد تفاهم نامه بیمه ای با 
فرهنگیان کشور اظهار داشت: طبق توافق به عمل 
آمده، همکاران ما از تاریخ اول تیرماه سال جاری 
خدمات بیمه ای به فرهنگیان کشور از جمله 

فرهنگیان عزیز  این استان را آغاز کرده اند.
وی از فرهنگیان عزیز کشور خواست طبق 
قرارداد منعقد شده و در مهلت مشخص شده، نسبت 
به ثبت نام در سایت بیمه دانا اقدام کنند و سپس 
افزود: همان طور که پیش از این نیز اعلام کردیم، 
این شرکت با فراخوان نیروهای انسانی در سطح 
و  امکانات  تمامی  از  فروش،  شبکه  و  شعب 
ظرفیت های خود برای ارائه بهترین نوع خدمات 
بیمه ای به جامعه فرهیخته فرهنگیان بهره خواهد 
گرفت. جعفری با اشاره به اینکه بالغ بر پنج هزار نفر 
در سطح ستاد و صف مشغول انجام امور بیمه ای 
کارکنان وزارت آموزش و پرورش هستند، از 
افزایش تعداد مراکز درمانی طرف قرارداد به ۳۰ 

هزار مرکز خبر داد.
به  خدمت  همچنین  دانا  بیمه  مدیرعامل 
کارکنان وزارت آموزش و پرورش در کشور را افتخار 
بزرگی برای این شرکت عنوان و تأکید کرد: 
فرهنگیان عزیز دین بزرگی به گردن همه ما  دارند 
و هر یک از ما  به عنوان یک شاگرد   در شرکت بیمه  
دانا ی  با تجربه از تمام توان و ظرفیت خود برای 
ارائه خدمات مطلوب به این قشر فرهیخته استفاده 

خواهیم کرد.
وی خدمت رسانی به معلمان را فرصتی با برکت 
برای شرکت معرفی کرد و گفت: ما از هیچ تلاشی 
برای این امر مهم دریغ نخواهیم کرد و می کوشیم 
و  دغدغه  درمان،  قراردادهای  خصوص  در 
پیگیری های وزیر محترم را که به سلامت خانواده 
فرهنگیان می اندیشد، برآورده ساخته و با اقدامی 
جهادی برای جامعه معلمان و مهندسان سرمایه 
انسانی کشور، شاهد بهترین نوع خدمات رسانی 

بیمه ای باشیم.
مدیرکل آموزش و پرورش سیستان و بلوچستان 
نیز در این دیدار با ابراز خرسندی از انعقاد قرارداد با 
بیمه دانا گفت: سوابق درخشان این شرکت در 
کشور  فرهنگیان  جامعه  به  خدمات دهی 

تحسین برانگیز است.
وی اعلام کرد: این شرکت توانمندی های 
فراوانی دارد که قطعاً سطح رضایتمندی بالایی را 

برای همکارانمان رقم خواهد زد.
بر اساس این گزارش، در این دیدار پس از بحث 
و تبادل نظر درباره چگونگی اجرای تفاهم نامه 
بیمه ای موجود، متن آن امضاء و مورد مبادله 

طرفین قرارداد قرار گرفت.

بیمه دانا خدمت رسانی به فرهنگیان را از اول تیرماه 
آغاز کرده است

استاد اقتصاد دانشگاه تهران:

استاد اقتصاد دانشگاه تهران درباره هوشمند 
سازی سیستم مالیاتی کشور می گوید: تعریف و ایجاد 
هرگونه سامانه ای مانند همین سامانه مودیان، به گونه 
ای که انسان به آن دسترسی نداشته باشد، یعنی 
کسی نتواند اطلاعاتی جزمودی اضافه و یا حذف کند، 
و دست ممیزها از این بخش کوتاه شود و مودی بتواند 
اطلاعات مالیاتی خود را در این سیستم ثبت و 
تصمیمات هم شفاف شود، قطعا کمک کننده و 
مطلوب است. چنین سامانه هایی همواره اثر بخش 
است و ما باید در این خصوص بیشتر تلاش کنیم. 
تصمیمات در نظام مالیاتی ستانی باید گروهی گرفته 
شود و با ایجاد سامانه ای مانند مودیان که چند دهه 
قبل در کشورهای دیگر در حال اجراست سبب 
کاهش خطا و هوشمند شدن سیستم مالیات ستانی 
می شود. آلبرت بغزیان در گفت وگو با ایلنا همچنین 
بیان کرد: نظام مالیاتی کشور ما می تواند نیاز 
بودجه ای دولت ها را تامین کند. با یک بررسی دقیق 
درباره نسبت مالیات به شاخص ناخالص داخلی با 
عدد ۱۰درصد مواجه می شویو! یعنی تاثیر مالیات 
در این شاخص زیر ۱۰درصد است. حتی کشورهایی 
که  برخی حمایت های مالیاتی مثلا از بخش 
کشاورزی دارند، این نسبت بالای 25درصد است. 
وی در ادامه متذکر شد:  این عدد ۱۰درصد و مقایسه 
با 25درصد سایر کشورها نشان می دهد که تلاش 
مالیاتی در ایران کم است. این تلاش بیشتر به سمت 
فرار مالیاتی رفته است؛ البته در خصوص فرار مالیاتی 
اینگونه نبوده که فراریان قابل شناسایی نباشد، بانک 
مرکزی با اشراف بر اطلاعات افراد و تراکنش ها می 
تواند این مساله را پوشش دهد و سهم خود را در بخش 
مالیات پرداخت کند. استاد اقتصاد دانشگاه تهران 

همچنین بیان کرد: یکی دیگر از دلایل کمبود نقش 
مالیات در بودجه کشور و شاخص تولید ناخالص 
داخلی، حساب شرکت هایی است که دو دفتره و یا 
جند دفتره هستند و این روند در کشور ما رایج است. 
نظام مالیاتی هم به این مساله واقف است اما به دلایلی 
بر این مسائل چشم بسته است. افتخار این شرکت 
ها نیز این است که توانسته اند با حسابرس و مشاوران 
مالیاتی این دفاتر را تنظیم و سیستم مالیاتی را دور 
بزنند. البته سازمان مالیات همواره تلاش می کند اما 
در اینشرایط به بن بست می خورد. بغزیان اظهار کرد: 
بحث بعدی که نظام مالیاتی برای هوشمند سازی با 
مقاومت هایی روبرو می شود، معافیت های برخی از 
نهادها، بنیادها و ارگان ها و برخی که بی دلیل از بودجه 
دولت ارتزاق می کنند. اکنون می توان با اجرای این 
سامانه این بخش ها را که قبلا به صورت دستوری 
معاف بودن را نیز مجبور به پرداخت مالیات کرد. این 
اقتصاددان همچنین می گوید: سال هاست که در 
کشور برای ایجاد دولت الکترونیک تلاش هایی می 
شود اما همچنان باز هم یم دست انسانی در این 
هوشمند اسزی دیده شده و در حال تصمیم گیری 
است. یعنی یک بروکراسی اداری که به دلیل منافع 
شخص و گروهی در نظام مالیاتی ایجاد شده است و 
دلیل عدم استقبال از این مساله نیز همین دلیل است. 
وی در پایان بیان کرد: تعریف و ایجاد هر گونه سامانه 
ای مانند همین سامانه مودیان، به گونه ای که انسان 
به آن دسترسی نداشته باشد، یعنی کسی نتواند 
اطلاعاتی جزمودی اضافه و یا حذف کند، و دست 
ممیزها از این بخش کوتاه شود و مودی بتواند 
اطلاعات مالیاتی خود را در این سیستم ثبت و 

تصمیمات هم شفاف شود.

سامانه ای مانند مودیان معافیت های مالیاتی دستوری را 
کاهش می دهد

بانک ملی ایران از مشتریان خود خواست که به هیچ عنوان به تماس های مشکوک درباره برنده 
شدن در جشنواره ها اعتنا نکرده و از افشای اطلاعات بانکی و محرمانه خود برای دریافت این جوایز 
خودداری کنند.  به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، تماس هایی تلفنی از سوی کلاهبرداران 
با مشتریان بانک مبنی بر برنده شدن آنها در سفر عتبات عالیات، همراه اول و... صورت گرفته که 
کلاهبرداران پس از تماس تلفنی، ابتدا یک مصاحبه ساختگی با یکی از مسئولان صدا و سیما، 
وزارت ارتباطات و... ترتیب داده و سپس عنوان می کنند برای واریز جایزه نیاز به اطلاعاتی نظیر کد 
ملی، تاریخ تولد و... دارند. این افراد پس از دریافت اطلاعات از مشتری یا کدهای اعتبارسنجی و 
رمزهای یکبار مصرف ارسالی به تلفن همراه مشتریان و ثبت نام آنها در سامانه ها و اپلیکیشن های 

بانک نظیر بام ، بله ، همراه بانک و ... نسبت به انتقال وجه از حساب ها اقدام می کنند.

در این میان افراد کلاهبردار از دیگر از روش ها همانند مهندسی اجتماعی، هک کردن پیام رسان 
های جعلی و یا اطلاعات افشا شده در بستر دارک وب به اطلاعات شخصی فرد همانند کد ملی، کد 
استخدامی، آدرس منزل، شغل فرد، اسم همسر و... دسترسی پیدا کرده و از این اطلاعات برای جلب 
اعتماد بیشتر بهره می گیرند. مشتریان ارجمند باید توجه داشته باشند تماس های تلفنی نامعتبر 
یا پیام های ارسالی مشکوک در فضای مجازی با عناوینی چون پرداخت هدیه، برنده شدن جایزه، 
تماس از طرف برنامه های صداوسیما و اعلام برنده شدن افراد و... می تواند دام کلاهبرداران برای 

برداشت های مکرر از حساب بانکی آنها باشد.
بانک ملی ایران از مشتریان گرانقدر خود تقاضا دارد به منظور جلوگیری از هرگونه جعل و 

کلاهبرداری و تحمل ضرر و زیان، از افشای اطلاعات بانکی خود خودداری کنند

به تماس های مشکوک »دریافت جوایز جشنواره ها« اعتنا نکنید
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پاسخگویی برخط مدیر 
کل راه وشهرسازی 
گیلان در برنامه سامد

بـه منظور تقویـت تعامل مـردم و دولت و 
پاسـخ گویی مستقیم به مسـائل و مشکلات 
شـهروندان، مدیرکل راه و شهرسـازی استان 
گیلان از طریق سـامانه ارتبـاط مردم و دولت 
)شـماره تلفن ۱۱۱ سـامانه سـامد( در محل 
اسـتانداری گیـلان پاسـخگوی تماسـهای 
شـد. محتـرم  همشـهریان   تلفنـی 

به گـزارش اداره ارتباطات واطلاع رسـانی راه 
برنامـه  درراسـتای  وشهرسـازی گیـلان، 
زمانبندی حضـور مدیران کل دسـتگاه های 
اجرایـی در مرکز الکترونیکی ارتبـاط مردم و 
دولت)سـامد(پیش از ظهـر امـروز؛ مـاکان 
پـدرام مدیـر کل راه و شهرسـازی اسـتان به 
صـورت برخـط پاسـخگوی مـردم شـریف 
اسـتان بود و تماس های مختلف شـهروندان 
در قالـب درخواسـت ، پیشـنهاد، گـزارش و 
شـکایات را به صورت مسـتقیم پاسـخگویی 
. د  نمـو

وی در ایـن بـاره گفـت: هدف سـامانه سـامد 
کاهش مراجعات حضوری مردم و تسـریع در 
پاسـخگویی مدیـران بـه درخواسـت ها و 
شـکایات مردمی بوده و فرصتی است مغتنم 
بـرای مسـئولین دسـتگاه ها تـا مسـائل و 
مشـکلات را برطـرف کـرده و رضایت مندی 

شهروندان افزاش یابد.

ساماندهی فاضلاب 
ماسوله به ۱2 میلیارد 
تومان اعتبار نیاز دارد

جلسـه بررسـی رفـع موانع ثبـت جهانی 
شهر تاریخی ماسـوله با حضور نماینده مردم 
شهرسـتان هـای فومـن و شـفت در مجلس 
شـورای اسـلامی، مدیرعامـل شـرکت آب و 
فاضـلاب گیلان و تعدادی از مدیران اسـتانی 

و شهرستانی برگزار شد.
 بـه گزارش دفتـر روابط عمومی و آموزش 
همگانـی شـرکت آب و فاضـلاب گیـلان؛ 
رئیس هیـات مدیره و مدیرعامل شـرکت در 
ایـن جلسـه بـا اشـاره بـه طـرح سـاماندهی 
فاضـلاب ماسـوله گفـت: در این طـرح 85۰ 

متر لوله گذاری اجرا می شود.
مازیـار علـی پـور، اعتبار مـورد نیـاز برای 
اجـرای ایـن طـرح فاضـلاب را بیـش از ۱2 
میلیـارد تومـان ذکر کـرد و افزود: بـا توجه به  
ویژگـی هـای ایـن طـرح، ایـن اعتبـار باید از 
طریـق وزارت نیرو و سـازمان برنامه و بودجه 

کشور تامین شود.

اصلاح و بازسازی شبکه 
های آبرسانی شهرستان 

ماسال
یکهـزار و ۳5۰ متـر از شـبکه توزیـع آب 
شـرب شهرسـتان ماسـال اصلاح و بازسازی 

شد.
به گـزارش دفتر روابط عمومـی و آموزش 
همگانی شـرکت آب و فاضلاب گیلان؛ مدیر 
امـور آبفـای ماسـال گفـت: در سـه ماهـه 
نخسـت سـال جاری بـا اعتباری بالـغ بر یک 
میلیارد و 2۰۰ میلیون ریال شبکه توزیع آب 
شـرب مناطـق شـهری و روسـتایی ایـن 
شهرسـتان به طول یکهزار و ۳5۰ متر اصلاح 

و بازسازی شد.
قطـر  اصـلاح  افـزود:  پـروان  علـی 
هیدرولیکی، تقویت فشـار، جلوگیری از هدر 
رفـت آب شـرب و واگذاری انشـعابات جدید 

از اهداف اجرای این پروژه بود.
وی خاطرنشـان کـرد: در زمـان حاضر 2۰ 
هزار مشـترک شهرستان ماسال از نعمت آب 

شرب سالم و بهداشتی برخوردارند.

رفع افت فشار آب 
شرب روستای تازه آباد 

شهرستان سیاهکل
افـت فشـار آب آشامیدنی روسـتاي تازه 

آباد شهرستان سیاهکل مرتفع شد.
به گـزارش دفتر روابط عمومـی و آموزش 
همگانی شـرکت آب و فاضلاب گیلان؛ مدیر 
امـور آبفای سـیاهکل گفت: بـا تعویض پمپ 
شـناور ایسـتگاه پمپاژ تاسیسـات آبرسـانی 
روسـتاي تـازه آباد، مشـکل ضعف فشـار آب 

شرب ۴۰۰ مشترک برطرف شد.
حامد حیدري، هزینـه انجام این عملیات 
را ۳5۰ میلیـون ریال ذکر کرد. وی همچنین 
بـا اشـاره به شستشـوی مخـازن ۱۰۰ و ۱5۰ 
مترمکعبـی روسـتاهاي کلنادان و سـیکاش 
گفت: 2۰ میلیون ریال برای شستشـوی این 
مخازن هزینه و ۴۰۰ مشترک از آن بهره مند 

شدند.

خبـــر شهرستان

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان از اعزام تیم های عملیاتی و واکنش سریع این 
شرکت برای ارزیابی خسارت و اصلاح شبکه های آسیب دیده در شهرستانهای بندرخمیر و 

بندرلنگه خبر داد.
مهندس محمد کریمی گفت: در پی وقوع  زلزله ۶.۱ دهم ریشتری بامداد امروز در مناطق غربی 
استان تیم های عملیاتی از سراسر استان برای بازسازی تاسیسات آسیب دیده و تامین برق مناطق 

زلزله زده اعزام شدند.

وی ادامه داد: تیم هایی نیز در حالت آماده باش قرار دارند تا در صورت نیاز به مناطق زلزله زده 
اعزام شوند.

به محض وقوع زلزله جلسه اضطراری مدیریت بحران در این شرکت تشکیل و نیروهای عملیاتی 
واکنش سریع از سراسر استان فراخوانده شدند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق از هم استانی ها خواست هنگام وقوع زمین لرزه و خروج از 
ساختمان از قرار گرفتن در مجاورت شبکه و تاسیسات برق به شدت خوداری کنند.

اعزام تیم های عملیاتی توزیع برق هرمزگان به مناطق زلزله زده بندرخمیر و بندرلنگه

 اسـتاندار کرمانشاه در پیامی کسب مدال برنز مسابقات ورزش 
سـه گانه قهرمانی آسـیا 2۰22 توسـط »سید پارسـا محجوب« را 
تبریـک گفت. این قهرمان کرمانشـاهی برای اولین بار کشـورمان 
را صاحـب مـدال در تاریخ مسـابقات قهرمانی آسـیا در این رشـته 

کرده است.
متن پیام تبریک بهمن امیری مقدم به شرح زیر است:

ورزش اسـتان کرمانشـاه  بـار دیگر با افتخـار آفرینی یک جوان 
برومنـد خـود در »رقابتهـای تـری اتلـون قهرمانـی آسـیا« جلوه 
درخشـان تـوان و ظرفیت موثـر و تعیین کننده خـود را در ورزش 
قهرمانـی کشـور در آوردگاه هـای بزرگ و خطیر به رخ کشـید و با 
ثبـت » نخسـتین مـدال تاریـخ ورزش ایـران« در رشـته تـری 
اتلون)ورزش سـه گانه( در رقابتهای آسـیایی نقش ارزشمند خود 
بـه عنوان یکی از پایه های اصلی کسـب افتخار در ورزش قهرمانی 
را بـه خوبـی ایفاء نمود. اینجانب کسـب مدال تاریخی و ارزشـمند 

برنز سـید پارسـا محبوب ورزشـکار جوان و  غیور کرمانشـاهی در 
آوردگاه رقابتهای آسـیایی به عنوان نخسـتین مدال تاریخ ورزش 
ایـران در ایـن رشـته ورزشـی را بـه ایـن قهرمـان ارزنـده، خانواده 
محتـرم ایشـان، جامعـه ورزشـی اسـتان و جوانـان پرتـلاش و بـا 
پشـتکار اسـتان کرمانشـاه در عرصه های مختلف و بویـژه ورزش 
تبریـک عـرض نمـوده و از آسـتان خداوند قـادر متعـال، عافیت و 
تندرسـتی و توفیقـات بیشـتر در زندگـی و در صحنه هـا و میدان 
هـای بزرگ ورزشـی را بـرای این قهرمان عزیز مسـالت می نمایم. 
یکی از اولویت های اسـتانداری کرمانشـاه در دوره مدیریت جدید 
تلاش ویژه برای مهیا سـاختن مسـیر شکوفایی و قهرمانی جوانان 
برومنـد سـینه سـتبر و چهـره زیبـای ایران اسـلامی اسـت و این 
امیـدواری ویـژه وجـود دارد کـه در آینـده نزدیـک شـاهد 
افتخارآفرینـی هـای متعدد دیگـر ورزشـکاران اسـتان در میدان 

های ملی، آسیایی و جهانی باشیم.

   پیام تبریک استاندار کرمانشاه در پی تاریخ سازی قهرمان کرمانشاهی

دکتر کریمی شهردار اراک خبر داد:

دکتر کریمی گفت: پروژه  زورخانه مرکزی شهر 
اراک که از نظر طراحی یکی از زیباترین زورخانه 
های سطح کشور می باشد، در پایان نیمه دوم سال 

جاری مورد بهره برداری قرار می گیرد.
به گزارش خبرنگار روزنامه مملکت شهرداری، 
دکتر کریمی شهردار اراک اظهار داشت: پروژه 
زورخانه و ورزش های باستانی اراک با پیشرفت 

فیزیکی ۹8 درصدی در حال اجرا است.
وی با اشاره به مهمترین فعالیت های انجام شده 
در پروژه زورخانه و ورزش های باستانی طی هفته 

های گذشته، افزود: کف سازی واحدها و سرویس ها، 
آجرکاری نما، اجرای سکوی مرشد، سفیدکاری، 
نصب پنجره ها، عایق کاری سرویس ها، کاشی کاری 
و تکمیل سازه سقف گنبد از جمله اقدامات انجام 
شده در چند روز گذشته است، همچنین عملیات 
تأسیسات برقی و سکوچینی در حال تکمیل شدن 

می باشد.
شهردار اراک تصریح کرد: عملیات احداث پروژه 
زورخانه و ورزش های باستانی اراک از خردادماه سال 
۱۴۰۰، با اعتباری در حدود چهار میلیارد تومان 

تحت نظارت معاونت امور زیربنایی و حمل  و نقل 
شهری با زیربنای کلی ۴۹2 مترمربع آغاز و پیش 
بینی می شود که با خرید بهترین تجهیزات، این 
پروژه در پایان نیمه دوم سال جاری به بهره برداری 

برسد.
لازم به ذکر است، پروژه زورخانه مرکزی شهر 
اراک واقع در بوستان دانشجو، در دو طبقه شامل 
طبقه همکف و اول احداث خواهد شد که طبقه 
همکف شامل گود ورزش و بخش اداری و طبقه 

فوقانی شامل بخش اقامتی است.

پیشرفت ۹۸ درصدی پروژه زورخانه مرکزی شهر اراک

دکتر کریمی شهردار اراک خبر داد:

آیین تجلیل از یک قرن خدمات علمی فرهنگی 
دکتر احمد صبوراردوبادی در تبریز برگزار می شود.

این آیین با حضور اصحاب فضل و فرهنگ روز 
سه شنبه چهاردهم تیرماه جاری از ساعت ۱7 در 
مجتمع فرهنگی سینمایی 22بهمن تبریز واقع در 

اول سربالایی ولیعصر )عج( برگزار می شود.
استانداری  همکاری  با  شده  یاد  آیین 
آذربایجان شرقی، شهرداری تبریز، اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان، دانشگاه علوم پزشکی تبریز، 
بنیاد فرهنگ،  هنر و ادب آذربایجان، خانه توسعه 
آذربایجان، انجمن داروسازان ایران، سازمان نظام 
پایگاه خبری صاحب دیوان برگزار  پزشکی و 

می شود.

گفتنی است دکتر احمد صبور اردوبادی در سال 
۱۳۰2 شمسی در شهر تبریز دیده به جهان گشود. 
وی تحصیلات دوره متوسطه را در دبیرستان 
تحصیلات  و سپس  گذرانیده  تبریز  فردوسی 
دانشگاهی را در دانشگاه تهران آغاز و در سال ۱۳28 
شمسی فارغ التحصیل شد و از سال ۱۳۳۰ خدمات 
علمی و فرهنگی خود را در دانشگاه تبریز آغاز کرد 

و در سال ۱۳۴۴ به مقام رفیع استادی ارتقا یافت.
دکتر احمد صبور اردوبادی در خانواده ای اصیل، 
مذهبی و فرهنگی چشم به جهان گشوده بود که هر 
یک از اعضای خانواده به نوبه خود در بالا بردن سطح 
تفکر و فرهنگ جامعه ایرانی از پیشکسوتان علوم 
جدید بوده اند. تألیفات استاد در سه گروه منتشر 

شده ـ در دست تألیف و آماده ی چاپ است  که 
برحسب موضوعات مهم حیاتی در پنج گروه تقسیم 
می شود؛ گروه اول: در زمینه علوم پزشکی ۳5 
عنوان، گروه دوم: در زمینه علوم انسانی ۴۰ عنوان ، 
گروه سوم:  مباحث مربوط به علل اعتیاد به مواد 
مخدر و راه های پیشگیری، در ۱5 جلد، گروه چهارم: 
در اکرام زن و احقاق حق از دست رفته ۹ جلد و گروه 
پنجم: که از دیگر عناوین مهمتر بوده و به طور عملی 
به انسان سازی واقعی منتهی می گردند عبارتست 
از تعلیم و تربیت اصولی در ۱8 جلد که متأسفانه 

جای آنها در در میان فرهنگها کاملاً خالی است.
از استاد اردوبادی دهها مقاله و مطلب علمی نیز 

به چاپ رسیده است

آیین تجلیل از دکتر احمد صبوراردوبادی در تبریز برگزار می شود

مهندس لطفی مدیر مخابرات منطقه مرکزی 
با شهردارخمین دیدار وگفتگو  کرد.

 به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه 
مرکزی دراین نشست حمید احمدی شهردار 
خمین خواستار همکاری مخابرات جهت ایجاد 

شبکه برای نصب دوربین در شهرخمین شد .
بر اساس این گزارش در ادامه مهندس لطفی 

مدیر مخابرات منطقه مرکزی اظهار آمادگی کرد  
با همکاری سایر دستگاه های اجرایی ذیربط 
،مخابرات نهایت همکاری را به عمل خواهد آورد، 
چراکه نصب دوربین ها فراهم کننده امنیت برای 
همه جامعه است از جمله مخابرات در جهت 
کاهش سرقت تجهیزات مخابرات که اخیرا بسیار 

افزایش داشته است.

دیدار مدیر مخابرات منطقه مرکزی با شهردارخمین

معاون وزیر صمت خبر داد:

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: 
یک هزار و ۴۳۳ واحد کارگاهی کوچک با اولویت 
استقرار شرکت های دانش بنیان، واحدهای با فناوری 
برتر و صنوف تولیدی احداث شد. »علی رسولیان« در 
پیام تبریک خود به مناسبت فرارسیدن روز ملی 
»صنعت و معدن« افزود: در سالی که از سوی رهبر 
معظم انقلاب اسلامی به »تولید؛ دانش  بنیان، اشتغال 
 ـاز یکم  آفرین« مزین شده است، دهه تولید و تجارت 
تیر روز اصناف تا دهم تیر روز صنعت و معدن  ـفرصت 
بسیار مغتنمی است تا ضمن گرامیداشت این ایام، از 
تلاش های مجاهدانه صنعتگران، معدنکاران و همه 
فعالان عرصه کار، تولید و تجارت صمیمانه قدردانی 
کنیم و یک بار دیگر نشان دهیم که این عزیزان چگونه 
با همت، پشتکار و صبوری، با وجود همه تحریم های 
ظالمانه ایستادند و ایران عزیزمان را به سمت قله های 
پیشرفت، افتخار و مقاومت هدایت کردند. وی افزود: 
بی شک به حرکت درآوردن چرخ صنعت و تولید 

کشور مستلزم همت مجاهدانه و مدیریت جهادی 
همه فعالان عرصه تولید و تجارت است و در این راه 
خطیر، کسب موفقیت های بزرگ جهادگران عرصه 
تولید و تجارت، نشانه ای آشکار از توسعه و پیشرفت 
چشمگیر فرزندان عزیز و تلاشگر میهن عزیز 
اسلامی مان است. معاون وزیر صمت تاکید کرد: به طور 
قطع  آن جایی که رهبر معظم انقلاب، کارآفرینی را 
»عبادت« و کارآفرینان را »عابدین« معرفی کرده اند، 
تکلیف ما حمایت از تولید و کارآفرینی همه فعالان 
اقتصادی است. وی خاطرنشان کرد: سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران به عنوان یکی از 
سازمان های توسعه ای زیرمجموعه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با تجربه بیش از 6 دهه فعالیت در دو 
حوزه »ایجاد و توسعه زیرساخت های صنعتی« و 
»حمایت از صنایع کوچک و متوسط« به خدمت 
رسانی به صنعتگران و تولید کنندگان مستقر در 

شهرک ها و نواحی صنعتی کشور می پردازد.

بازگشت ۲۰۶۷ واحد صنعتی راکد در سال گذشته

همایش بزرگ داوری امروز با حضور وکلا و مسئولان 
قضائی 8 استان کشور به میزبانی کانون وکلای کرمانشاه 

برگزار شد.
همایش بزرگ داوری با حضور وکلای 8 استان 
کرمانشاه، ایلام، کردستان، همدان، لرستان، مرکزی، چهار 

محال و بختیاری و آذربایجان غربی برگزار شد.
نحوه تعامل داوری کانون های وکلای دادگستری با 
دستگاه قضا و نقش و جایگاه داوری در حل و فصل 
اختلافات، کاهش ورودی پرونده ها به دادگستری و داوری 
و چالش های پیش رو از محور هایی مورد بحث در این 

همایش بود.
رئیس اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری 
ایران )اسکودا( گفت: از یک طرف گفته می شود مردم در 
باب داوری دخالت کنند، یعنی مردم در امور خودشان 
مشارکت داشته باشند، اما از آن طرف شاهد شکل گیری 

یک دستگاه عریض و طویل قضایی در کشور هستیم.
کوشا گفت: اگر قرار است قضازدایی و کاهش تصدی 
گری را در امور قضایی داشته باشیم، بگونه ای که امور 
حقوقی را به داوری و امور کیفری را به میانجی گر بدهیم، 

پس چرا دستگاه قضایی این حجم از پرونده ها را دارد.
 اگر نظام داوری را قبول داریم، پس وقتی داور نظر 
می دهد، باید بار و حجم پرونده های دادگستری ها کم شود، 
درحالی که بسیاری از آراء داوری، پس از اینکه روی آن 
اعتراض خورده می شود، به دادگستری ارجاع شده و در 
آنجا باطل می شود و به این ترتیب کلی از پرونده هایی که 
به داوری ارجاع می شود، در دادگستری باطل می شود و 

این یعنی دوباره کاری.
زمانی که فرد شاکی می خواهد طرح دعوا کند، او را ملزم 
می کنند که برای ایجاد صلح و سازش به شورای حل 
اختلاف برود، درحالیکه شاکی از ابتدا هم اعلام می کند که 

قصد سازش ندارد و از مرجع قضایی دادخواهی می خواهد، 
اما با این وجود، پرونده به شورای حل اختلاف می رود و در 
آنجا شاکی رضایت نمی دهد و پرونده دوباره به دادسرا 
ارجاع داده می شود که این همه رفت و برگشت چیزی جز 

سرگردان کردن مردم نیست.
اگر می خواهیم مردم را به صلح و سازش ترغیب کنیم، 
باید نیروی انسانی مرجع داوری متخصص در این حوزه 
باشد تا بتواند از جان و مال مردم دفاع کند و شایستگی آن 
را داشته باشد، چرا که قضاوت امری تخصصی است و همه 
نمی توانند به آن ورود کنند، اما در شورای حل اختلاف 
می بینیم که علیرغم تخصصی نبودن، رای صادر می شود.

 شورای حل اختلاف از ابتدا قرار نبود که برای پرونده ها 
رای صادر کند، هدف شکل گیری شورای حل اختلاف، 
کدخدا منشی، ریش سفیدی و حل مشکلات مردم بین 
خودشان بود، اما اکنون می بینیم تشکیلات عریض و 

طویلی به نام شورای حل اختلاف تشکیل شده و عده ای 
که تخصص این حوزه را ندارند وارد آن شده و خود را به 

عنوان همکار قضایی معرفی می کنند.
 اگر قرار بود شورای حل اختلاف، اختلافات بین مردم 
را حل کند، پس چرا در حال حاضر این تعداد پرونده داریم. 
اگر نهادی درست می کنیم، مانند نهاد داوری و پرونده ها را 
به داور ارجاع می دهیم، باید مکانیسمی ایجاد شود که 

پرونده ها را کم کند، نه اینکه دوباره کاری شود.
 پرونده های حقوقی را که به داوری ارجاع می دهیم و 
دوباره کاری که روی آن ها صورت می گیرد، باعث شده تا 

مردم را در بحث های نظام قضایی سرگردان کنیم.
کوشا با انتقاد از غیرتخصصی بودن نهاد داوری در 
شورای حل اختلاف، عنوان کرد: اگر دستگاه قضایی بودجه 
دارد، به جای شورای حل اختلاف می تواند، آن بودجه را به 
قضات خودش بدهد تا در نوبت ظهر در منزل بتوانند برای 

پرونده ها رای صادر کنند. اگر هم به نظام داوری اعتقاد 
دارید، آن را تقویت کنید تا مردم کمتر به دستگاه قضایی 

مراجعه کنند.
 ما به عنوان یک نهاد مردمی، در امر داوری تجربه های 
بسیار خوبی داریم و می توانیم در امر قضازدایی و شبه 

قضایی تعامل خوبی با این قوه داشته باشیم.
تراکم بسیار پرونده های قضایی در محاکم دادگستری

 رئیس کانون های وکلای دادگستری استان کرمانشاه 
گفت : پرونده های قضایی در محاکم دادگستری به عنوان 
یکی از ابرچالش های موجود در نظام قضایی کشور دارای 
تراکم بسیار است این مسئله اطاله دادرسی، تاخیر در 
احقاق حق و عدم تحقق دادرسی عادلانه و به موقع را به 

دنبال دارد.
روح الله وکیلی گفت : هرچند متصدیان دستگاه قضایی 
برای حصول نتیجه مطلوب تلاش می کنند، اما این ها کافی 

نیست.  از سال ها پیش نظام قضایی کشور های دنیا با این 
معضلات مواجه شده اند و برای برون رفت از آن به تاسی از 
پیشینه تاریخی، فرهنگی، مذهبی، سنن و عرف جامعه 
خود، در صدد مواجه با این چالش و کاهش پرونده های 

ورودی به مراجع قضایی برآمده اند.
 در دنیای معاصر، قضازدایی از اصول و سیاست های 
مهم نظام های حقوقی به حساب می آید و هر کشوری به 
فراخور و نظر به سیستم حاکمیتی حقوقی، فرهنگی، رسوم 
و اعتقادی خود نهاد های خارج از دادگستری و روش های 
جایگزین حل و فصل اختلافات را تاسیس کرده اند و در 
نهایت باعث تسریع در احقاق حق بصورت آسان، ارزان، 
عادلانه و در نتیجه کاهش بار سنگین ورودی پرونده ها به 

دادگستری شده است.
 خوشبختانه در نظام حقوقی کشور ما نهاد داوری پیش 
بینی شده، داوری می تواند تمرکز زدایی را از محاکم 
دادگستری بدنبال داشته باشد و موجب تحقق عدالت 

قضایی شود.
 ما این آمادگی را داریم تا با تاسی و پشتوانه ای که 
نیرو های متخصص ما در مرکز داوری دارند، باری را از روی 
دوش دادگستری برداریم و از طرفی معتقدیم داوری باید 
جنس مردمی داشته باشد تا مورد اقبال قرار گیرد و 
اعتمادسازی و اقبال عمومی را درجامعه به همراه داشته 
باشد.  نهاد داوری باید خارج از پیکره دستگاه قضایی باشد، 
در غیر اینصورت عین تمرکز و نه تمرکز زدایی خواهد بود، 
چرکه ذات و جنس داوری، مردمی بودن آن است و این 

تمرکز با آن منافات دارد.
او با بیان اینکه درگیر شدن قوه قضائیه در امر داوری 
آینده روشنی در پیش نخواهد داشت، گفت: آمادگی داریم 
تا در بخش داوری با دادگستری کل استان ها برای حل و 

فصل پرونده ها همکاری کنیم .

برگزاری همایش بزرگ داوری در کرمانشاه

نهاد داوری در شورای حل اختلاف غیر تخصصی است
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در روزهایي که بازار کشور با کمبود خودروهاي تجاري 
به ویژه در برخي سگمنت ها مانند ون ها همراه است، بعضي 
شرکت هاي داخلي تمرکز خود را بر تأمین نیاز بازار در این 
بخش ها گذاشته اند، آسیا موتور که پیش از این در زمینه 
واردات ون هاي روسي فعالیت مي کرد دوباره کار خود را از 
سر گرفته و قرار است در گام نخست بیش از 2 هزار دستگاه 
ون گاز روسیه را وارد بازار داخلي براي تأمین نیاز سازمان 
ها و شهرداري ها کند، این ون ها در دو مدل بنزیني و 
گازوئیلي و در سه سایز ۱۳، ۱6 و 2۴ صندلي عرضه خواهند 
شد، در همین زمینه با سعید عصمتي رئیس هیئت مدیره 

آسیا موتور به گفت وگو پرداخته ام:
     فعالیت آسیا موتور از چه زمان و در چه زمینه 

اي آغاز شد؟
در زمینه عناوین خودرویي؛ ثبت شرکت آسیاموتور به 
سال ۱۳78 برمي گردد، مجوز نخست این شرکت براي 
فعالیت در بخش صنایع سنگین بود و زیر نظر وزارت صنایع 
سنگین فعالیت مي کرد ، در آن زمان شرکت هاي هیونداي 
و دوو وجود نداشتند و این خودروسازها با برند آسیا موتور 
کار مي کردند، همکاري ما با شرکت آسیا موتور در سال ۹۴ 
و ۹5 همزمان با برجام دوباره شکل گرفت، زماني که آسیا 
موتور فعال شد، براساس اسم این شرکت به دنبال آن بودیم 
که با هیونداي همکاري کنیم. سیاست شرکت نیز بر این 
اساس بود که به دنبال خودروهاي تجاري برود، در همین 
سال ها؛ همزمان با برجام و ورود شرکت هاي خارجي زمینه 
براي واردات مدل هاي سواري هموار بود اما شرکت قصد 
داشت در زمینه خودروهاي تجاري فعالیت کند؛ چرا که 
نیاز بازار را به این خودروها احساس مي کردیم. مذاکرات را 
با شرکت هاي خارجي آغاز کردیم اما به دلیل آنکه شرایط 
برجام پایدار نبود، این شرکت هم تمایل چنداني به انجام 

کار نشان نداد.
     چرا براي واردات ون هایي در این کلاس سراغ 

مدل هاي چیني یا دیگر مدل هاي موجود در 
بازارهاي خارجي نرفتید؟

به دلیل تفکراتي که در خصوص خودروهاي چیني و 
سابقه برخي مدل ها مانند هوو وجود دارد، جامعه چندان 

پذیراي این مدل ها نیست. این در حالي است که مدل هاي 
اروپایي هم امکان ورود به بازار کشور را نداشتند و حتي اگر 
وارد کشور مي شدند، قیمت هاي بالایي داشتند و قدرت 
خرید این متقاضیان بسیار پایین بود. بنابراین با گروه گاز 
روسیه مذاکره کردیم اما در این فرایند با تحریم هاي دوباره 
مواجه شدیم، چون سرمایه دار اصلي گروه گاز روسیه یکي 
از سهامداران وال استریت بود، همکاري این شرکت با ما 

متوقف شد.
     آیا قبل از تحریم ها موفقیتي در زمینه 

بازاریابي این خودروها به دست آورده بودید؟
در آن مقطع زماني با شهرداري کلان شهرهاي تهران، 
تبریز، قم، مشهد و شیراز براي فروش اتوبوس هاي گاز 
قرارداد بستیم، حتي فاینانس و اسناد بانک شهر نیز مورد 
قبول واقع شده بود؛ اما بعد از تحریم ها دوباره این فعالیت 
ملغي شد. بعد از تغییر دولت آمریکا، تصمیم گرفتیم با یک 
شرکت سوم در ارتباط باشیم و خودرو را از طریق این شرکت 
واسطه تحویل بگیریم. در همین راستا شرکت آذربایجان 
را انتخاب کردیم اما در دوران پاندمي کرونا با توجه به بسته 
شدن مرزها، مجبور شدیم ارتباط آنلاین با این شرکت برقرار 

کنیم و اسناد را از این طریق ارسال کنیم.
     نمایندگي اصلي این شرکت چه زماني ثبت و 

فعالیت آن از چه زماني آغاز شد؟

در سال ۹۹ موفق شدیم نمایندگي این شرکت را ثبت 
و در سال ۱۴۰۰ نمونه اولیه این خودرو را وارد کنیم. همین 
موضوع باعث شد جواز تأسیس براي تولید این خودرو را در 

استان قزوین بگیریم.
     ویژگي همکاري با گاز روسیه چه بود؟

گاز روسیه ۳2 پلت فرم شامل انواع اتوبوس، میني بوس، 
میني باس، ون، میني تراک و تراک با قدرت ها و پیشرانه 
هاي مختلف دارد که توسعه فعالیت را امکان پذیر مي کند.

     ون هایي که توسط آسیا موتور عرضه 
مي شوند چه ویژگي هایي براي رقابت با سایر 

مدل هاي موجود در بازار دارند؟
مهم ترین ویژگي این خودرو استاندارد است، به این معني 
که این خودرو موفق به پاس کردن استانداردهاي اروپا شده 
و در جاده هاي اروپایي نیز تردد مي کند. این استانداردها 
شامل یورو5 بنزیني و یورو 6 در مدل گازوئیلي مي شود. 
خودروي وني که آسیا موتور وارد کرده است از پلت فرم بنز 
بهره مي برد، این خودرو به دلیل سقف بلند این قابلیت را دارد 
که در ناوگان اورژانس کشور هم مورد استفاده قرار بگیرد. 
همچنین این خودرو مي تواند هم به عنوان آمبولانس هم 
به عنوان خودرو مسافري و باري کاربرد داشته باشد. عملًا 
مي توانیم با یک پلت فرم 5 محصول را براي بازار تأمین 
کنیم، این خودرو همچنین مي تواند براي مدل هاي 

تشریفاتي استفاده شود. شاسي آکاردئوني انعطاف کافي 
براي ارائه این ون در سه سایز ۱۳، ۱6 و 2۴ صندلي را ارائه 
مي دهد. براي تهران و کلان شهرها در نظر داریم مدل 
بنزیني ۱۳ صندلي را عرضه کنیم و براي مسیرهاي 
بین شهري ۱6صندلي پایه گازوئیلي را تحویل دهیم. 
ون هاي گاز روسیه از استانداردهاي روز برخوردارند و 
تجیهزات آنها از جمله صندلي و ارتفاع و آلایندگي استاندارد 
بوده و میتواند گزینه خوبي  براي شهري و ناوگان بین شهري 

باشد.
     آیا قرارداد قطعي در این زمینه با سازمان یا 

شهرداري مشخصي امضا شده است؟
در بازدیدي که اردیبهشت ماه شهردار تهران از این 
خودرو به عمل آورد، این ون ها مورد تأیید قرار گرفته اند، و 
در حال انعقاد قرارداد به منظور ۳۰۰ دستگاه براي شهر 
تهران هستیم، سازمان مناطق آزاد کشور و 2 شهرداري 
دیگر هم متقاضي مدل هاي جدید هستند اما تنها قرارداد 

تهران قطعي است.
     چه بازاري براي این خودروها پیش بیني 

مي کنید؟
باید این خودروها را عرضه کنیم تا بازار آن مشخص شود. 
بازار کشور با کمبود این کلاس خودرو همراه است، 
امیدواریم این خودرو با کیفیتي که دارد سهم بازار خود را 

مشخص کند.
      باتوجه به فرسودگي ناوگان تجاري، آیا 

برنامه اي براي سایر مدل هاي تجاري هم دارید؟
اگر در کشور وضعیت حمل و نقل عمومي اصلاح شود 
آسیا موتور این آمادگي را دارد با پلت فرم هاي دیگر هم 

قراردادي براي تأمین ناوگان کشور منعقد کند. 
مجموعه آسیاموتور این توانایي را دارد که اتوبوس هاي 
نو گازسوز را هم وارد کشور کند. در واقع تمرکز ما در سال 
اول در ظرفیت سازي و امکان سنجي است. شاید در سال 
۱۴۰2 در زمینه واردات کامیون ها هم کار کنیم. حیف است 
این سرمایه ملي که توسط افراد مختلف در بخش هاي 
خصوصي و نیمه خصوصي ایجاد شده، به دلیل نبود پلت 

فرم تعطیل شود. باید هم افزایي داشته باشیم .

عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت ایران 
گفت: وزارت صمت هر روز تحت تاثیر افکار عمومی یکسری تصمیماتی 
می گیرند اما در این تصمیمات ثباتی ندارند از این رو در یک سال اخیر در این 
وزارتخانه شاهد تصمیمات ضد و نقیض هستیم. امیرحسن کاکایی ، با بیان 
اینکه سیاست گذاری در صنعت با مهندسی تفاوت دارد، گفت: سیاست گذاری 
روشی است برای بهینه کردن منافع ملی؛ گاهی برخی تصمیم گیری ها 
یکسری زیان ها را با خود به همراه می آورند اما در مجموع باید منافع آن به 
مضرات اش بچربد. وی با اشاره به تبعات افزایش استانداردهای خودرو در ایران، 
افزود: اگر خواستار بالا بردن استانداردهای آلایندگی هستیم باید سوخت با 
کیفیت بالاتری به مردم عرضه کنیم. در این شرایط آلودگی کم می شود اما 
به تبع آن قیمت سوخت نیز صعودی می شود و همه از پیامدهای افزایش نرخ 

آگاه هستیم از این رو سیاست گذاری ها را باید بهینه کنیم.
کاکایی با بیان اینکه تصمیم گیرندگان در وزارت صمت را کاربلند نیستند، 
افزود: وزارت صمت تحت تاثیر افکار عمومی است از این رو در یک سال اخیر 

در این وزارتخانه شاهد تصمیمات ضد و نقیض بسیاری هستیم.
عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت ایران 
با اشاره به اشکال اصلی صنعت خودرو در کشور، گفت: مسئولان به جای 
اینکه برای رفع مشکلات صنعت و تولید متمرکز شوند تلاش دارند بازار را 
کنترل کنند. ۴ سال گذشته با همین نگاه بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 

به خودروسازان داخلی زیان وارد شد؛ همچنین بیش از 2۰۰ هزار میلیارد 
تومان رانت در مردم توزیع کردند و در نهایت نه بازار تحت کنترل قرار گرفت 
و نه توانستند کیفیت خودروها را ارتقا بدهند. خودروسازان در ظاهر خودرو  
۱5۰ میلیونی به دست مردم می رساند اما در بازار مصرف کننده ۳۰۰ میلیون 
آن را خریداری می کند. وی با طرح این پرسش که با چه منطقی قرعه کشی 
خودرو را وزارتخانه باید دنبال کند، گفت: صحبت ها حاکی از این است که 
خودروسازی در کشور  را می خواهند خصوصی کند پس اگر به دنبال این مهم 

هستیم چرا از سوی دیگر سخن از راه اندازی سامانه متمرکز فروش به میان 
می آید؟ با این بهانه که می خواهند بر همه اطلاعات دسترسی داشته باشند 
این در حالیست که در واقع این سامانه می خواهد دولت فروشنده خودرو باشد 
و بخش خصوصی را به محاق ببرد. کاکایی با بیان اینکه در نظام کمونیستی 
دولت ها بازار را کنترل می کنند، افزود: این احتمال وجود دارد که در ابتدا دلالی 
در نظام کمونیستی از بین برود اما در گام نخست، رانت خواری را ایجاد و به 
صنعت آسیب وارد می کند و در نهایت بازار را مختل خواهد کرد. آیا با قرعه 
کشی دلال بازی ها حذف شدند؟ وقتی اختلاف قیمت در کارخانه و بازار بیش 
از 5۰ میلیون تومان است نمی توان مانع دلالی شد. وی با اشاره به لزوم تمرکز 
بر صنعت، خاطر نشان کرد: باید مکانیزم را به بازار بسپاریم اینگونه قیمت ها 
به تعادل می رسد و تا زمانی که تولید کم است نمی توان با قیمت گذاری 
دستوری بازار را مهار کرد. باید بازار آزاد شود اما از سوی دیگر باید بر روی تولید 
متمرکز شویم و تولید را افزایش بدهیم اما باید بر این نکته تاکید کنم که تولید 

نیز با دستور افزایش پیدا نمی کند.
عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت ایران 
با بیان اینکه افزایش تولید مستلزم قدم برداشتن در راستای اقتصادی مقاومتی 
است، بیان کرد: دولت باید در این صنعت سرمایه گذاری و موانع تولید را رفع 
کند. دولت ها را نمی توان به تمام معنا از اقتصاد و صنعت حذف کرد متاسفانه 

دولت ها در ایران اختیارات  را دارند اما در قبال آن پاسخگو نیستند. 

در دیدار مدیرعامل ازبر بانک روسیه و هیئت تجاری همراه با وزیر صمت موضوعاتی مانند 
ایجاد زیرساخت های مالی و زیرساخت های تجاری مشترک، موردبحث و بررسی قرار گرفت.

در دیدار مدیرعامل ازبر بانک روسیه و هیئت تجاری همراه با وزیر صمت موضوعاتی مانند 
ایجاد زیرساخت های مالی و زیرساخت های تجاری مشترک، موردبحث و بررسی قرار گرفت.

در این دیدار گفته شد که اقتصاد دو کشور مکمل یکدیگر بوده و هر دو کشور مصرف کننده 
کالاهای تولیدی هم هستند و بر این اساس افزایش مبادلات و روابط تجاری مورد تأکید قرار 

گرفت.

پیگیری روابط میان دو کشور در سه سطح تبادلات کالاها یعنی صادرات و واردات کالاها و 
خدمات، انجام سرمایه گذاری های مشترک و ترانزیت از دیگر پیشنهادهای مطرح شده در این 
دیدار بود. در ادامه این دیدار پیشنهاد انجام سرمایه گذاری مشترک در حوزه های لوازم خانگی، 

خودرو، کشتی سازی و نیروگاه مطرح شد و مورد تبادل نظر قرار گرفت.
انجام سرمایه گذاری مشترک در صنعت خودرو نیز از دیگر مسائل مطرح شده در این دیدار 
بود و گفته شد که گفتگوهای اولیه بین شرکت های روسیه و شرکت های ایرانی برای همکاری 

مشترک آغازشده و قرار است قطعات خودرو بین دو کشور مبادله شود

افت بازارهای جهانی 
فلزات صنعتی

 بهـای فلز مس بـه زیـر 8۰۰۰ دلار در هر 
تن سـقوط کرد و بـه پایین ترین حـد خود از 
اوایـل سـال 2۰2۱ رسـید زیـرا تشـدید 
نگرانی هـا در مـورد کنـدی اقتصـاد جهانـی 
باعـث افـت بازارهـای فلـزات صنعتی شـده 

است.
ایـن فلز کـه به طـور گسـترده بـه عنوان 
اقتصادی تریـن فلـز جهانـی در نظـر گرفتـه 
می شـود، در بـورس فلـزات لنـدن بـا ۳.5 
درصـد کاهـش به 7۹7۰ دلار و 5۰ سـنت در 
هـر تن رسـید کـه پـس از بدترین سـه ماهه 
خـود از زمـان شـروع همه گیـری، ضـرر را 
افزایش داد. به نظر می رسـد سـرمایه گذاران 
بـه طـور فزاینـده ای متقاعـد شـده اند که در 
بحبوحـه سیاسـت های پولی سـختگیرانه و 
بحـران انـرژی بـا محوریـت اروپـا، رشـد 

اقتصادی کاهش می یابد.
تحلیلگـران اظهـار کردنـد نگرانی هـای 
فزاینـده ای در مـورد تقاضـای جهانـی وجود 
دارد. بر اسـاس سـناریوی فرود سـخت برای 
اقتصادهـای آمریکا و اروپا، در حالی که بهبود 
ضعیـف در چیـن قـادر بـه جبـران کاهـش 
تقاضای جهانی نیسـت، بازار مس در دو سال 
آینـده بـا حـدود ۱۰ درصد مـازاد عرضه کل 

مواجه خواهد شد.
آلومینیـوم و روی نیـز زیان هـای خـود را 
افزایـش دادنـد و پس از آنکه شـاخص شـش 
فلـز پایـه بورس فلـزات لنـدن، شـدیدترین 
رکـود سـه ماهه خـود را از زمان بحـران مالی 
سـال 2۰۰8 تجربـه کـرد، نیمـه دوم را بـا 
وضعیـت رکـود آغـاز کردند. ایـن یک تغییر 
سـریع نسـبت به شـرایط اوایل سـال اسـت؛ 
از تقاضـای رونـق،  زمانـی کـه ترکیبـی 
مشـکلات لجسـتیکی و قطـع تولیـد باعـث 
افزایـش قیمـت فلزات از جملـه مس و نیکل 

شد.
قیمـت مـس در آخریـن اعلام بـه 7۹8۱ 
دلار و 5۰ سـنت در هر تن رسـید. آلومینیوم 
2.۴ درصـد کاهش و نیکل 5.۴ درصد کاهش 
داشـت. سـنگ آهن نیز در سـنگاپور سقوط 
کـرد زیـرا نگرانی هـا مبنـی بـر اینکـه دولت 
چیـن در زمـان تقاضـای ضعیـف و افزایـش 
ذخایـر، محدودیـت تولیـد فـولاد را اجباری 

خواهد کرد، افزایش یافت.
بر اسـاس گزارش بلومبرگ، نقاط روشنی 
بـرای فلزات وجـود دارد زیرا تقاضای چین به 
تدریـج از قرنطینه هـای کووید بهبود می یابد 
و دولت محرک هایی از جمله پول نقد بیشـتر 
بـرای هزینه هـای زیرسـاختی را افزایـش 
می دهـد. رکـود بـازار امـلاک کشـور در مـاه 
ژوئـن کاهش یافـت و فعالیت هـای صنعتی 

نیز قوی تر از حد انتظار بازگشت.

تولید خودروی کامل در 
سایپا به بیش از ۹۰ 

درصد رسید
مدیرعامل سـایپا گفت: این گروه صنعتی 
و  کامـل  خـودروی  تولیـد  توانسـت 
تجاری سـازی محصـول خـود و تحویـل آنها 
بـه واحـد فـروش را بـه بیـش از ۹۰ درصـد 

برساند.
»محمدعلـی تیمـوری« در پیامـی روز 
صنعـت و معـدن را بـه تلاشـگران و فعـالان 
عرصـه صنعـت و معدن کشـور تبریک گفت 
و افـزود: ایـن گـروه خودروسـاز، توانسـت به 
همـت کارگـران، مهندسـان و مدیـران روند 
نزولـی تولیـد را بـه رونـد صعـودی تبدیـل و  
تولیـد خـودروی کامـل عبـور مسـتقیم 
)تجاری سـازی محصـول خـود و تحویل آنها 
بـه واحـد فـروش( را بـه بیـش از ۹۰ درصـد 
افزایـش دهـد. وی بیان داشـت: دهـم تیرماه 
هر سـال تداعی کننده جهـاد، اهتمام، تلاش 
و ایثار انکارناپذیر کارگران و دسـت اندرکاران 
صنعـت و معـدن کشـور اسـت و بـی تردید، 
نقش مهـم و تاثیرگذار ایـن گروه زحمتکش 
در عرصـه صنعت و معدن در پیشـبرد برنامه 
ها و چشـم انداز توسـعه اقتصادی کشـور، بی 

بدیل است.
تیموری خاطرنشـان کرد: صنعت خودرو 
ایـران ۱6 درصـد از کل صنعـت و 2 درصـد از 
تولیـد ناخالـص داخلـی را به عهـده دارد این 
در حالـی اسـت کـه از سـال ۹7 ایـن صنعت 
مـورد شـدیدترین تحریم هـای ظالمانه قرار 
گرفته اسـت، از این رو خانواده خودروسـازی 
کشـور با وجـود محدودیت های بی شـمار در 
تلاش اسـت تا ضمن افزایش تولیـد و ارتقای 
تولیـد  سـمت  بـه  محصـولات  کیفیـت 

محصولات جدید و به روز گام بردارد.
وی ادامـه داد: در همیـن راسـتا، گـروه 
خودروسـازی سـایپا از ماه هـای پایانی سـال 
گذشـته با پیـروی از فرمایش حکیمانه رهبر 
معظـم انقلاب، هشـت فرمـان ابلاغی رئیس 
جمهـور و راهبـری وزیـر صنعـت، معـدن 
وتجـارت، همه تـلاش خود را به کار بسـته تا 
در ایـن مسـیر کارنامـه مناسـبی بـه جـای 

بگذارد.

توسعه اکتشافات در 
شرکت سرمایه گذاری 

معادن و فلزات
معاون امور معادن و صنایع معدنی شرکت 
سرمایه گذاری و توسعه معادن و فلزات، سه 
محور اصلی را در ارتباط با توسعه اکتشافات در 

این شرکت تشریح کرد.
امین صفری گفت: شرکت سرمایه گذاری و 
توسعه معادن و فلزات با ایجاد شرکت اکتشافی 
با عنوان »اکتشاف تجلی سبا«، در ماه های 
گذشته در زمینه های تامین تجهیزات و ماشین 
آلات، تربیت نیروی انسانی و همچنین انجام 
حفاری و تعریف مغزه های جدید اکتشافی به 
توسعه فعالیت ها پرداخت و ورود جدی داشت.

وی بیان داشت: علاوه بر واردات یک سری 
دستگاه های حفاری به کشور، این شرکت اقدام 
به تربیت نیروی انسانی حفار در شهرستان ها از 

جمله زابل کرده است.
صفری ادامه داد: همچنین در شرکت های 
زیرمجموعه معادن و فلزات از جمله صبانور طرح 
جامع اکتشاف در هشت ماه گذشته تدوین شد 

و اکنون در حال پیاده سازی است.
وی خاطرنشان کرد: ۱۳۰ هزار متر حفاری 
در صبانور طراحی شده و همچنین در سایر 
معادن دیگر نقاط کشور از جمله جانجا 6۰ هزار 
متر حفاری، در کوهبنان کرمان 2۰ هزار متر 
حفاری و در معدن سنگ آهن صاحب سقز نیز 

برنامه های حفاری تعریف خواهد شد.
معاون امور معادن و صنایع معدنی شرکت 
سرمایه گذاری معادن و فلزات اضافه کرد: این 
شرکت در برخی محدوده های اکتشافی که در 
حد پروانه اکتشاف بوده از جمله معادنی در 
خراسان جنوبی، خراسان رضوی، سیستان و 

بلوچستان و اردبیل ورود کرده است.
وی تصریح کرد: این مهم از طریق خود 
شرکت یا شرکت های تجلی و یاقوت به عنوان 

بازوان اجرایی آن انجام می شود.
صفری ابراز امیدواری کرد: با تداوم روند 
اکتشافات بین ۱.5 تا 2 سال آینده به نتایج خوبی 

دست یابیم.

ضعف در رشد کارخانه ها 
و افزایش رکود جهانی

تولید کارخانه های منطقه یورو در ماه ژوئن 
برای اولین بار در دو سال گذشته کاهش یافت.

نظرسنجی ها نشان می دهد که رشد جهانی 
زیرا  شد  متوقف  ژوئن  ماه  در  کارخانه ها 
قیمت های بالاتر و چشم انداز اقتصادی تیره تر 
مصرف کنندگان را نسبت به خرید محتاط کرد، 
در حالی که قرنطینه های سختگیرانه کووید- 
۱۹ چین و حمله روسیه به اوکراین بر اختلالات 

زنجیره تامین افزوده است.
خطر کند شدن رشد اقتصادی در اروپا و 
ایالات متحده ترس از رکود جهانی را تقویت 
کرده و نگرانی های بازار افزایش یافته است که 
افزایش تهاجمی نرخ بهره ایالات متحده برای 
مقابله با تورم فزاینده این کشور را به سمت رکود 
سوق داده و تقاضای جهانی را کاهش می دهد.

استفان اینس از مدیریت دارایی SPI گفت: 
بین بانک های مرکزی که برای مقابله با تورم 
تلاش می کنند و ترس های فزاینده، مطلقا هیچ 
راهی برای فرود نرم اقتصاد جهانی نیست. 
تولیدات صنعتی منطقه یورو در ماه گذشته برای 
اولین بار از زمان موج اولیه همه گیری دو سال 
پیش کاهش یافت. شاخص نهایی مدیران خرید 
)PMI( در ماه ژوئن از 5۴.6 در ماه می به 52.۱ 
کاهش یافت که پایین ترین میزان از آگوست 

2۰2۰ است.
کریس ویلیامسون، اقتصاددان ارشد تجاری 
در اس اند پی گلوبال گفت: تولیدات منطقه یورو 
در ماه ژوئن به سمت کاهش حرکت کرده و 
تولید برای اولین بار طی دو سال اخیر در بحبوحه 
کاهش شدید تقاضا کاهش یافته است. تقاضا در 
حال حاضر ضعیف شده است زیرا شرکت ها 
گزارش می دهند که مشتریان در رابطه با 
هزینه ها به دلیل افزایش قیمت ها و چشم انداز 

اقتصادی نامشخص محتاط تر رشد می کنند.
در همین حال، فعالیت صنعتی آسیا کاهش 
یافته زیرا اختلالات عرضه ناشی از قرنطینه 
کووید-۱۹ چین بسیاری از شرکت ها را تحت 
تاثیر قرار داده است. بررسی ها نشان داد که 
فعالیت کارخانه های چین در ماه ژوئن بهبود 
یافته است، اگرچه کاهش رشد در ژاپن و کره 
جنوبی و همچنین انقباض در تایوان، فشار ناشی 
از اختلالات عرضه، افزایش هزینه ها و کمبود 

مداوم مواد را برجسته کرد.
به  ژوئن  ماه  در  چین  تولیدی  فعالیت 
بیشترین سرعت خود در ۱۳ ماه گذشته افزایش 
یافت زیرا لغو قرنطینه های کووید باعث شد 
کارخانه ها برای پاسخگویی به تقاضا به رقابت 
بپردازند. با این حال، سخت تر شدن سیاست ها 
در سایر اقتصادهایی که با فشارهای داغ قیمت 
مصرف کننده مواجه هستند، ترس از رکود 
اقتصادی جهانی را برانگیخته و بازارهای مالی را 
متزلزل کرده است. این امید وجود دارد که 
اقتصاد چین پس از یک دوره ضعف بهبود یابد 
اما اکنون خطر کندی رشد اقتصاد آمریکا و اروپا 

وجود دارد.

در دیدار نمایندگان دو کشور صورت گرفت؛ تاکید بر افزایش روابط تجاری ایران و روسیه

سعید عصمتي رئیس هیئت مدیره آسیا موتور مطرح کرد:

ورود ون هاي روسي به ناوگان ایران با آسیا موتور

زیان ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی خودروسازان در چهار سال اخیر

دریچهنگـــــــــاه صنعت و خودرو

وزیر صنعت، معدن و تجارت از محقق شدن ۹8 
درصدی برنامه تولید خودروسازان در سه ماهه 
نخست امسال خبر داد. »سیدرضا فاطمی امین« در 
خاتمه مراسم روز ملی »صنعت و معدن« در جمع 
خبرنگاران افزود: خوشبختانه روند تولید خودرو در 

کشور به خوبی در حال پیشرفت است.
 وی بیان داشت: در سه ماهه نخست امسال در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد قابل توجهی 
در تولید خودرو و همچنین عدم تولید خودروی 
ناقص به ثبت رسیده است. فاطمی امین خاطرنشان 
کرد: برنامه ای که امسال وزارتخانه از خودروسازان 
گرفته تولید بیش از ۱.5 میلیون دستگاه خودرو 
است که در بهار امسال ۹8 درصد آن برنامه محقق 
شده است. وی ادامه داد: همان طور که پیش تر نیز 
گفته شد وزارت صمت برنامه ریزی کرده که در سال 
۱۴۰۱ قرعه کشی خودرو را به تدریج حذف کند، 
البته این عبارت به درستی در برخی رسانه ها منتقل 
نشده و از ابتدا نیز مقرر نبوده که از آغاز سال 
قرعه کشی حذف شود، بلکه به تدریج و در طول سال 
این مهم اتفاق خواهد افتاد. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت اضافه کرد: برای حذف قرعه کشی چند کار 

باید انجام شود که نخستین آن ارتقای تولید است، 
زیرا عدم تعادل بین عرضه و تقاضا با عرضه ۹۰۰ هزار 
دستگاهی در سال گذشته و در مقابل تولید تقاضای 
بیش از یک میلیون و 5۰۰ هزار دستگاهی سبب 
شده که شکافی ایجاد شود و بازار خودرو متلاطم 
گردد. وی اظهار داشت: هر چه در سال ۱۴۰۱ جلوتر 
می رویم تولید خودرو بیشتر شده و این شکاف بین 
عرضه و تقاضا کمتر خواهد شد. فاطمی امین 
خاطرنشان کرد: امسال تولید تعداد بیشتری از 
خودروی پژو 2۰6 در دستور کار است، همچنین 
خودروی تارا و شاهین چهار برابر بیش از سال گذشته 
تولید خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: محور دوم 
برای حذف قرعه کشی، واردات خودرو است که 
آیین نامه آن طراحی شده و به زودی در دولت مصوب 
خواهد شد؛ برآورد ما این است که بخشی از تقاضای 
موجود در بازار با انجام واردات پاسخ داده شود. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: در آیین نامه 
واردات خودرو چند قید و قاعده گذاشته شده که 
نخستین آن وجود خدمات پس از فروش برای 
خودروهای وارداتی و قید دیگر که مصوبه مجلس 

نیز بود، لزوم انجام انتقال فناوری است.

 فاطمی امین: ۹۸ درصد برنامه تولید خودرو محقق
 شده است

روز )شنبه(  با حضور رییس جمهور و وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، مراسم گرامیداشت »دهم تیرماه، روز 
صنعت و معدن« در سالن اجلاس سران کشورهای 
اسلامی آغاز می شود؛ روزی که پیش از هر چیز 
فرصتی برای پاسداشت صنعتگران و فعالان معدنی 
است. با مصوبه  شورای عالی انقلاب فرهنگی، دهم 
تیرماه هر سال به عنوان روز صنعت و معدن نامیده 
شده و گرامی داشته می شود. امسال و به ابتکار وزارت 
صمت، از روز یک تیرماه که مصادف با روز اصناف بود 
تا روز دهم تیرماه )روز صنعت و معدن( به عنوان دهه 
»تولید و تجارت« نامگذاری شد که فرصت مغتنمی 
است تا از تلاش های ارزنده صنعتگران و فعالان معدنی 
که پیشران لکوموتیو اقتصادی کشور هستند، تقدیر 
شود. بخش صنعت، معدن و تجارت شامل فعالیت 
های بسیار متنوع و ذی نفعان متعددی است. این 
بخش دربردارنده حدود 25 درصد تولید ناخالص 

داخلی و ۴5 درصد اشتغال کشور است.
با این حال بخش صنعت، معدن و تجارت با مسائل 
متعددی مواجه است که از جمله آنها عدم ثبات و 
پیش بینی ناپذیری متغیرهای اقتصادی و قوانین و 
مقررات، ظرفیت خالی و غیر فعال بودن بخش قابل 

توجهی از کسب و کارها، عدم توازن توزیع ارزش افزوده 
در زنجیره های تولید و بین رشته فعالیت ها، پایین 
بودن بهره وری، تورم بالا، پیروی قیمت های داخلی از 
ارزهای خارجی، چند نرخی بودن ارز، نامناسب بودن 
ترکیب و تنوع محصولات صادراتی، سهم قابل توجه 
تجارت غیر رسمی و قاچاق، توزیع نامتوازن سود و 
ارزش افزوده در فعالیت های اقتصادی، محدودیت در 
زیرساخت ها نظیر برق، گاز و آب، ضعف شدید در 
تامین نقدینگی تولید و صادرات، بازدهی بالای 
بازارهای غیرمولد و هدایت نقدینگی به این بازارها، 
عدم توازن سرمایه گذاری در رشته فعالیت ها و مناطق، 
پایین بودن سطح تحقیق و توسعه در فعالیت های 
تولیدی و سازماندهی نامناسب و تغییرات مدیریتی 
بسیار زیاد در وزارتخانه )از جمله در دولت دوازدهم 
وزارت صمت پنج وزیر یا سرپرست داشته است( قابل 
ذکر است. مسائل بخش صنعت، معدن و تجارت 
سال ها انباشته شده و پیچیدگی های بالایی دارد، 
بنابراین با راه حل های جزئی و تدریجی بهبودهای 
موضعی ایجاد شده و معمولاً باعث بهم ریختگی 
بیشتر و ایجاد مسائل جدید می شود. مسائل این 

بخش با بینش فعلی حل نشده است.

روز »صنعت و معدن«؛ فرصتی برای پاسداشت 
صنعتگران و فعالان معدنی
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زلزله های قدرتمند بامداد شنبه یازدهم تیرماه بندر خمیر اگر 
چه روستای سایه خوش در کانون این زمین لرزه را با خاک یکسان 
کرد و هراس را بین مردم هرمزگان دامن زد اما حضور میدانی 
مدیران این استان در محل حادثه و مدیریت بحران و امدادرسانی 

در کمترین زمان ممکن مهمترین دستاورد حادثه امروز بود.
نخستین زمین لرزه با وقوع زلزله 6.۱ ریشتری در ساعت 2 و 2 
دقیقه بامداد آغاز شد و براساس اعلام مرکز لرزه نگاری کشوری تا 
ساعت ۱۱ و ۴8 دقیقه ۴۱ زلزله در استان هرمزگان بوقوع پیوسته 
است که کانون ۳5 مورد از این زلزله ها بندر خمیر، پنج مورد بندر 

کنگ و یک زلزله بندر چارک بوده است.
این زلزله نه تنها سبب جان باختن پنج نفر از هموطنان و 
مصدومیت ۳۹ نفر شد، بلکه مردم ساکن در مناطق پیرامونی را نیز 
وحشت زده در نیمه های شب به خیابان ها کشاند به طوری که با 
تصمیم استانداری هرمزگان امروز ادارات استان تعطیل شده است.

سه زلزله قوی بالای 6 ریشتر در مدت کمتر از هشت ساعت در 
بندر خمیر ثبت شد که قوی ترین آن 6.۳ ریشتر قدرت داشت به 
طوری که به گفته مهدی دوستی استاندار هرمزگان روستای سایه 
خوش بندر خمیر به عنوان مرکز زمین لرزه های بامداد تقریباً به 

طور کامل تخریب شده است.
نکته ای که در زمین لرزه های امروز و مدیریت بحران صورت 
گرفته از سوی استانداری هرمزگان نشان می دهد که با وجود زلزله 
های مکرر، زمان وقوع آن که بامداد بوده و پیش از وقوع زلزله 6.۱ 
ریشتری، پیش لرزه ای ثبت نشده است، مدیریت استان و در راس 
آنها استاندار به عنوان نماینده عالی دولت توانسته است در کمتر از 
۱2 ساعت کار ارزیابی خسارات، پیگیری مصدومان و حادثه دیدگان 
و امدادرسانی به بازماندگان زلزله انجام شود به طوری که حدود 

ساعت هشت صبح اتمام عملیات جست و جو اعلام شد.

   پیگیری مشکلات مردم زلزله زده در سطح ملی
تلاش مسئولان برای امدادرسانی به مناطق زلزله زده به 
هرمزگان محدود نشد؛ در سطح کلان و ملی نیز محمد مخبر معاون 
اول رئیس جمهور در نخستین ساعات پس از وقوع زلزله در حوالی 
بندر خمیر استان هرمزگان، در گفت و گوی تلفنی با استاندار 
هرمزگان در جریان آخرین وضعیت پس از وقوع زلزله و اعزام 
تیم های ارزیاب قرار گرفت و بر آماده باش کامل نیروهای امدادی 

استان هرمزگان تاکید کرد.
مخبر با تاکید بر رسیدگی فوری به زلزله زدگان، از استاندار 
هرمزگان خواست حداکثر توان و سرعت خود را برای آواربرداری و 
امدادرسانی به مردم زلزله زده بکار گیرند. احمد وحیدی وزیر کشور 
نیز در گفت و گوی تلفنی با استاندار هرمزگان، ضمن در جریان قرار 
گرفتن آخرین گزارش از خسارات زلزله هرمزگان دستور داد تا 
امکانات لازم برای امدادرسانی به حادثه دیدگان به سرعت ارسال 

شود.
از سوی دیگر وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 
تماس تلفنی با رییس اورژانس کشور و رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی هرمزگان با صدور دستور رسیدگی فوری به آسیب 
دیدگان زلزله در هرمزگان از رییس سازمان اورژانس کشور 
خواست جهت پیگیری وضعیت مصدومین زلزله به این استان 

سفر کند.
بهرام عین اللهی خواستار رسیدگی فوری و آمادگی مراکز 
درمانی بیمارستان های این استان و بسیج همه امکانات برای 
پذیرش مصدومان حادثه زلزله شب گذشته هرمزگان شد و از 
رییس دانشگاه علوم پزشکی خواست تا خدمات درمانی مطلوب به 

مصدومان حادثه زلزله با سرعت انجام گیرد.
وزیر بهداشت همچنین به جعفر میعادفر، رییس اورژانس کشور 

ماموریت داد تا در محل حادثه حاضر شود.

   فرمانـده انتظامی هرمزگان: امنیـت کامل در مناطق 
زلزله زده برقرار است

فرمانده انتظامی استان هرمزگان با اشاره به حضور پلیس در 
ساعت های اولیه وقوع زلزله در مناطق آسیب دیده از برقراری 

امنیت کامل در این مناطق خبر داد.
سردار »غلامرضا جعفری« اظهار داشت: در همان ساعت های 
اولیه وقوع زلزله، ماموران یگان های انتظامی بلافاصله در مناطق 

حادثه دیده حضور پیدا کردند.
وی با بیان اینکه بلافاصله پاسگاه فرماندهی در مقر یدکی فعال 
شد، ادامه داد: برقراری نظم و امنیت، محافظت از اموال مردم، اماکن 
و تاسیسات و همچنین ساماندهی رفت و آمد خودروها و 
امدادرسانی در مناطق زلزله زده از اقدامات پلیس در این مناطق به 

شمار می آید.
فرمانده انتظامی هرمزگان با بیان اینکه به محض وقوع زلزله و 
اعلام آماده باش ۱۰۰ درصدی، سه دسته از یگان ویژه استان به 
همراه توان نیروهای ستادی و سایر شهرستان های مجاور به همراه 
آمبولانس به مناطق زلزله زده اعزام شدند، گفت: علاوه بر وظایف 
ذاتی، خدمات امدادرسانی، پاک سازی مواصلاتی جاده ها، امنیت 
و آرامش شهروندان، پیشگیری از سرقت در محلات و منازل و ارسال 

امکانات پشتیبانی به مناطق آسیب دیده انجام شده است.
سردار جعفری از برقراری امنیت کامل در مناطق آسیب دیده 
از زلزله بندر خمیر در استان هرمزگان خبر داد و گفت: رفت و آمد 
در محورهای این مناطق با حضور موثر ماموران پلیس راهور به 

صورت روان انجام می شود.
وی از شهروندان خواست برای سهولت و سرعت در امدادرسانی 

به مناطق زلزله زده، از رفت و آمد غیرضروری پرهیز کنند.
فرمانده انتظامی استان هرمزگان گفت: پلیس تا آخرین لحظه 
و عادی شدن وضعیت با تمام توان در مناطق زلزله زده حضور خواهد 

داشت.

   تأمیـن بخشـی از اقلام مـورد نیاز مناطـق زلزله زده 
هرمزگان توسط بنگاه های  اقتصادی

مدیرکل تعاون، کار و رفاه استان هرمزگان از هماهنگی جهت 
تأمین بخشی از اقلام مورد نیاز مناطق زلزله زده هرمزگان توسط 

بنگاه های  اقتصادی استان هرمزگان خبرداد.
مجتبی معین وزیری در گفت و گو با ایسنا، افزود: از همان ابتدای 
وقوع زلزله در استان هرمزگان محمدهادی زاهدی وفا، سرپرست 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی طی تماسی خواستار پیگیری 
مسائل مربوط به شورای هماهنگی سازمان های تابعه این وزارتخانه 

در استان هرمزگان برای رفع مشکلات مناطق زلزله زده نیز شد.
وی با بیان اینکه با هماهنگی های صورت گرفته بنگاه های 
اقتصادی در تأمین بخشی از اقلام مورد نیاز مناطق زلزله زده نیز به 
میدان آمده اند، عنوان کرد: امیدوارم با هماهنگی بنگاه های 
اقتصادی استان هرمزگان ذره ای از آلام مردم زلزله زده هرمزگان 

به ویژه در غرب استان را کاهش بخشیم.

   اسـتقرار یک تیم ویژه از مسـئولان قضایی اسـتان 
در محل کانونی وقوع زلزله

در پی وقوع زمین لرزه در برخی نقاط استان هرمزگان، رئیس 
دستگاه قضا طی تماسی با رئیس کل دادگستری استان هرمزگان 
بر همکاری و مساعدت با سایر دستگاه ها در راستای بسیج امکانات 
و تأمین امنیت و کمک به رفع گرفتاری و کاهش مشکلات 
حادثه دیدگان تاکید کرد. پیرو تماس و پیگیری رئیس قوه قضاییه، 
مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری استان هرمزگان به همراه 
هیئتی از مسئولان قضایی این استان از مناطق زلزله زده غرب 

هرمزگان بازدید به عمل آورد.
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان در همین ارتباط گفت: 

بلافاصله پس از وقوع زلزله بامداد امروز، با پیگیری حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا، یک تیم ویژه از 
مسئولان قضایی استان هرمزگان شامل رئیس کل دادگستری 
استان، دادستان مرکز استان و سایر مقامات قضایی، در روستاهای 
سایه خوش و کنخ از توابع شهرستان بندرلنگه که محل کانونی زلزله 

هستند، حاضر شدند.
قهرمانی افزود: رئیس قوه قضاییه همچنین دستورات لازم را 
جهت پیگیری مطالبات قانونی زلزله زدگان و همچنین نظارت بر 

توزیع عادلانه امکانات و خدمات میان حادثه دیدگان صادر کرد.
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان با اشاره به ابلاغ دستورات 
ویژه قضایی برای برقراری نظم و امنیت در محل وقوع زلزله اظهار 
کرد: نیروهای پزشکی قانونی استان هرمزگان نیز با حضور در محل 
کانونی وقوع زلزله، اقدام به شناسایی اجساد جانباختگان و صدور 
دستورات لازم برای تحویل پیکرهای متوفیان به خانواده هایشان 

کردند.
قهرمانی همچنین از دیدارهای مقامات قضایی استان هرمزگان 
با خانواده های متوفیان زلزله بامداد امروز در غرب این استان و ابراز 
همدردی با خانواده های جانباختگان خبر داد و گفت: در جریان 
این زلزله 5 نفر جان خود را از دست دادند و تعدادی نیز مصدوم 

شدند.

   صـدور دسـتور پیگیـری مطالبـات زلزلـه زدگان 
هرمزگان از  سوی رییس قوه قضاییه

پیرو تماس و پیگیری رئیس قوه قضاییه، مجتبی قهرمانی رئیس 
کل دادگستری استان هرمزگان به همراه هیئتی از مسئولان 
قضایی این استان از مناطق زلزله زده غرب هرمزگان بازدید به عمل 

آورد.
در پی وقوع زمین لرزه در برخی نقاط استان هرمزگان، رئیس 
دستگاه قضا طی تماسی با رئیس کل دادگستری استان هرمزگان 
بر همکاری و مساعدت با سایر دستگاه ها در راستای بسیج امکانات 
و تأمین امنیت و کمک به رفع گرفتاری و کاهش مشکلات حادثه  

دیدگان تاکید کرد.
پیرو تماس و پیگیری رئیس قوه قضاییه، مجتبی قهرمانی رئیس 
کل دادگستری استان هرمزگان به همراه هیئتی از مسئولان 
قضایی این استان از مناطق زلزله زده غرب هرمزگان بازدید به عمل 

آورد.
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان در همین ارتباط گفت: 
بلافاصله پس از وقوع زلزله بامداد امروز، با پیگیری حجت الاسلام 

والمسلمین محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا، یک تیم ویژه از 
مسئولان قضایی استان هرمزگان شامل رئیس کل دادگستری 
استان، دادستان مرکز استان و سایر مقامات قضایی، در روستاهای 
سایه خوش و کنخ از توابع شهرستان بندرلنگه که محل کانونی زلزله 

هستند، حاضر شدند.
قهرمانی افزود: رئیس قوه قضاییه همچنین دستورات لازم را 
جهت پیگیری مطالبات قانونی زلزله زدگان و همچنین نظارت بر 

توزیع عادلانه امکانات و خدمات میان حادثه دیدگان صادر کرد.
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان با اشاره به ابلاغ دستورات 
ویژه قضایی برای برقراری نظم و امنیت در محل وقوع زلزله اظهار 
کرد: نیروهای پزشکی قانونی استان هرمزگان نیز با حضور در محل 
کانونی وقوع زلزله، اقدام به شناسایی اجساد جانباختگان و صدور 
دستورات لازم برای تحویل پیکرهای متوفیان به خانواده هایشان 

کردند.
قهرمانی همچنین از دیدارهای مقامات قضایی استان هرمزگان 
با خانواده های متوفیان زلزله بامداد امروز در غرب این استان و ابراز 
همدردی با خانواده های جانباختگان خبر داد و گفت: در جریان 
این زلزله 5 نفر جان خود را از دست دادند و تعدادی نیز مصدوم 

شدند.

   درخواسـت نماینـده بنـدر لنگـه از مدیریت بحران 
بـرای ارسـال کانکس بـه مناطـق زلزله زده اسـتان 

هرمزگان
نماینده مردم بندرلنگه، بستک و پارسیان در مجلس، از 
مسئولان مدیریت بحران کشور و استاندار هرمزگان خواست تا پایان 
زمان اسکان اضطراری بلافاصله نسبت به اسکان موقت از طریق 
تامین کانکس به تعداد خانوارهای آسیب دیده از زلزله و امکانات 

مورد نیاز آنها اقدام کنند.
احمد جباری در تشریح آخرین وضعیت مناطق زلزله زده استان 
هرمزگان، گفت: ما از همان لحظات اولیه وقوع اولین زلزله در این 
منطقه حضور پیدا کردیم، متاسفانه منازل مسکونی مردم در 
روستای سایه خوش که کانون اصلی این زلزله بوده به طور کامل 
تخریب شده است و 5 نفر نیز جان خود را از دست داده اند و تعداد 
مصدومان نیز تا این لحظه از ۱8 نفر به حدود ۴۴ نفر افزایش یافته 
است. همچنین به تعداد زیادی از بادگیرها در بافت تاریخی این 

منطقه آسیب رسیده است.
نماینده مردم بندرلنگه، بستک و پارسیان در مجلس شورای 
اسلامی، ادامه داد: استاندار هرمزگان و نیروهای امدادرسان از هلال 

احمر، بسیج، سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و تعدادی از نیروهای 
مردمی از نقاط مختلف در این منطقه حضور دارند و کار اسکان 

اضطراری برای مردم زلزله زده در حال انجام است.
عضو مجمع نمایندگان استان هرمزگان در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: از مسئولان مدیریت بحران کشور و استاندار 
هرمزگان درخواست می کنم تا پایان زمان اسکان اضطراری 
بلافاصله نسبت به اسکان موقت از طریق تامین کانکس به تعداد 
خانوارهای آسیب دیده از زلزله و امکانات مورد نیاز آنها اقدام کنند 
چرا که اینجا هوا بسیار گرم است و امکان نصب کولر در چادرها 

وجود ندارد.

   آرامـی در تشـریح جزئیـات زمیـن لرزه شـدید در 
هرمـزگان: بین ۳۰ تا ۱۰۰ درصد منازل مسـکونی این 

منطقه تخریب شده اند
عضو مجمع نمایندگان استان هرمزگان در مجلس شورای 
اسلامی، با اشاره به 5 فوتی و ۴۴ مصدوم در پی وقوع زلزله در 
هرمزگان از تخریب ۳۰ تا ۱۰۰ درصد منازل مسکونی در منطقه 

زلزله زده خبر داد.
منصور آرامی در تشریح جزییات زلزله 6.۱ ریشتری که بامداد 
روز شنبه ساعت 2:۰2 منطقه مهران در مرز میان بندرخمیر و خلیج 
فارس و شهرستان بندرلنگه را لرزاند، گفت: مرکز وقوع این زلزله 
در روستای سایه خوش بندر لنگه بوده است ضمن اینکه بلافاصله 

2 پس لرزه نیز به همراه داشته است.
نماینـده مردم نماینـده مردم بندرعباس، قشـم، ابوموسـی، 
حاجـی آبـاد و خمیـر در مجلس شـورای اسـلامی، ادامـه داد: به 
دنبـال وقـوع ایـن زلزله 5 نفر جان خـود را از دسـت داده اند و ۴۴ 
نفـر نیـز مصدوم شـده اند، از سـوی دیگر بـه دلیل اینکـه منازل 
مسـکونی این منطقه از استحکام لازم برخوردار نیستند بین ۳۰ 
تـا ۱۰۰ درصـد منازل مسـکونی این منطقه تخریب شـده اند اما 
امدادرسـانی بـه مـردم آسـیب دیده بـه سـرعت در حـال انجـام 

است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم، تصریح کرد: مسئولانی از 
هلال احمر، مدیریت بحران استان و استاندار در این منطقه حضور 
داشته و از نزدیک بر روند امدادرسانی نظارت می کنند و امیدواریم 
بنیاد مسکن و سایر مسئولان مربوطه در خصوص آواربرداری و 
بازسازی این منطقه نیز کمک کنند تا با سرعت انجام شده و 

مشکلات مردم آسیب دیده رفع شود.
عضو مجمع نمایندگان استان هرمزگان در مجلس شورای 
اسلامی، با اشاره به وسائلی که مردم زلزله زده این منطقه نیاز دارند، 
یادآور شد: هم اکنون به دلیل گرمای هوای این منطقه باید به سرعت 
چادر بین مردم زلزله زده توزیع شده و مایحتاج آنها اعم از مواد غذایی 
تامین شود که البته هلال احمر و شهرستان های اطراف در این 

زمینه در حال امدادرسانی هستند.

   مرادی در تشـریح آخریـن وضعیت منطقه زلزله زده 
هرمـزگان خبـر داد: وقـوع ۲ زلزله و ۲۰ پـس لرزه در 

استان هرمزگان
نماینده مردم بندرعباس و خمیر در مجلس شورای اسلامی، از 
وقوع 2 زلزله و 2۰ پس لرزه در بندر خمیر و روستاهای این شهر و 
بندر لنگه خبر داد و افزود: محدوده ای که زلزله در آن رخ داده است 
با قطع برق و تلفن روبرو شده اند و مسئولان در تلاش هستند تا این 

مشکلات را برطرف کنند.
احمد مرادی در تشریح جزییات زلزله 6.۱ ریشتری بندرخمیر 
که در عمق ۱۰ کیلومتری از سطح زمین رخ داده است، گفت: در 
این منطقه 2 بار زلزله رخ داده است که یکی در ساعت 2 و 2 دقیقه 
بامداد و دیگری ساعت ۴ و ۱۰ دقیقه بامداد رخ داده است و مرکز 

آن نیز در محدوده شهر خمیر بوده است.  
نماینده مردم بندرعباس، قشم، ابوموسی، حاجی آباد و خمیر 
در مجلس شورای اسلامی، ادامه داد: در پی وقوع این زلزله بیشترین 
خسارات به منازل مسکونی روستاهایی که در محدوده بندر لنگه 

قرار دارند اعم از سایه خوش، کنخ و کوشک وارد شده است.
وی تصریح کرد: به دنبال وقوع این زلزله 5 نفر جان خود را از 
دست داده اند و ۴۴ نفر هم مصدوم شده اند. ضمن اینکه عوامل 
امدادرسان همچون اورژانس و هلال احمر از همان دقایق اولیه پس 
از وقوع زلزله در این مناطق مستقر شده اند، همچنین بیمارستان های 
این منطقه در حالت آماده باش هستند و خدمات رسانی به مردم 

آسیب دیده نیز با سرعت در حال انجام است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم، یادآور شد: هم اکنون 
محدوده ای که زلزله در آن رخ داده است با قطع برق و تلفن روبرو 
شده اند و مسئولان در تلاش هستند تا این مشکلات را برطرف 
کنند اما عبور و مرور در جاده ها برقرار بوده و مشکلی از این نظر 

وجود ندارد.
عضو مجمع نمایندگان استان هرمزگان در مجلس شورای 
اسلامی، تاکید کرد: تاکنون شاهد بروز بیش از 2۰ پس لرزه در این 
منطقه بوده ایم و همچنان احتمال مشاهده پس لرزه های بیشتر 

نیز وجود دارد.

مسوولان پای کار
 پیگیری مشکلات مردم زلزله زده در سطح ملی

قوه قضاییه پیگیر حال مصدومان حادثه
 استقرار یک تیم ویژه از مسئولان قضایی در مرکز زلزله

اجتماعی

گزارشی از وضعیت زلزله زدگان بند عباس



محمدمهدی انتظار نویسنده و تدوینگر مستند کوتاه 
»۱2 - هیچ« مطرح کرد که مافیای کنکور، تنها کسانی 
هستند که از بزرگنمایی کنکور منتفع می شوند و تنها 

بازنده این میدان، دانش آموزان هستند!
محمدمهدی انتظار نویسنده و تدوینگر مستند کوتاه 
»۱2- هیچ« همزمان با عرضه تلویزیونی این مستند 
بیان کرد: اخیراً خبری منتشر شد مبنی بر اینکه قانونی 
تصویب شده تا کنکور از این پس دو مرحله ای برگزار 
شود و درس های عمومی از آن حذف کردند. این مساله 
برای امروز و دیروز نیست، بحث بر سر حل مشکل کنکور 
در کشور از سال ها پیش شروع شده بود. مساله اینجاست 
که آیا کنکور واقعاً مشکل است یا رسانه ها از آن برای ما 
یک غول بزرگ و ترسناک می سازند؟ اگر مشکل 
محسوب می شود، حل این مشکل تا چه میزان اولویت 

دارد؟
وی افزود: مدت هاست موافقان و مخالفان، بر سر 
حذف کنکور با راه انداختن دوقطبی ها مانع بسط افکار 
عمومی به دیگر مشکلات آموزشی می شوند. به عبارتی 
دیگر، کنکور را آنقدر مشکل جلوه می دهند که اذهان 
عمومی به سمت مشکلات اساسی و عدیده آموزش و 
پرورش سوق پیدا نکند. سود این پروپاگانداسازی ها 

فقط و فقط در جیب کاسبان کنکور می رود! کاسبان 
کنکور، چه عبارت آشنایی! در طول ساخت مستند 
کوتاه »۱2 - هیچ« و مواجهه با مسئولینی که کنکور را 
بهانه می کنند تا از زیر بار حل کردن مشکلات آموزش 
و پرورش، شانه خالی کنند، مدام به یاد سیاستمداری 

می افتادیم که مشکلات کشور را حل نمی کرد و 
تحریم ها را بهانه حل نشدن مشکلات معرفی می کرد!

انتظار اظهار کرد: این تصور که با حل مساله کنکور، 
مسائل آموزش و پرورش حل می شود احمقانه است! 
واقعیت اینجاست که کنکور به خودی خود مشکلاتی 

دارد اما حذف کردن آن یا دو مرحله ای کردنش، دردی 
از دانش آموزان دوا نمی کند. مشکل ما اساساً با خود نظام 
آموزشی است! حرف ما این است که روش های سیستم 
آموزشی ما اساساً غلط است! نقد ما به خود سیستم 
آموزشی کشور است. سیستمی که دوازده سال از عمر 
دانش آموزان در آن می گذرد تا حدی که از مدارس 
به عنوان خانه دوم دانش آموزان یاد می شود اما حاصل 
این ۱2 سال تقریباً هیچ است! دانش آموزی که ۱2 سال 
از بهترین سال های عمرش را صرف تحصیل در این 
سیستم آموزشی می کند، پس از ورود به جامعه، حتی 
معاشرت  آداب  و  اقتصادی  آداب  ابتدایی ترین  از 
اجتماعی هم سر در نمی آورد! این مایه ننگ این سیستم 

است!
این نویسنده مطرح کرد: کافی است به آمار تغییر 
رشته در دانشگاه ها و آمار افرادی که به رشته دانشگاهی 
خود علاقه ندارند نگاهی بیاندازید، متوجه سردرگمی 
دانش آموزان و دانشجویان خواهید شد! این سردرگمی 
حاصل چیست؟ حاصل عدم شفافیت تحصیلی و عدم 
وجود روش های صحیح آموزشی است! عدم شفافیت 
تحصیلی به این معناست که دانش آموزان از آینده خود 
و رشته های دانشگاهی و آینده شغلی آن رشته ها آگاهی 

درستی ندارند به همین خاطر پس از آزمون کنکور، 
دچار سردرگمی می شوند و این وظیفه آموزش و 
پرورش است که شفافیت تحصیلی را برای دانش آموزان 
به ارمغان بیاورد. شفافیت تحصیلی تنها یکی از مشکلات 
عدیده آموزش و پرورش است. نظام آموزشی ما با 
مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می کند که در این 
اثر سعی کردیم به صورت کلی به آنها اشاره داشته 

باشیم.
وی توضیح داد: ما در روند تولید مستند کوتاه »۱2  
هیچ«، حتی در کف خیابان با خود مردم و به ویژه قشر 
محصل هم مصاحبه داشتیم که متأسفانه به دلیل 
تا آن  فراهم نشد  این  زمانی، فرصت  محدودیت 
مصاحبه ها و حرف ها را در اثر قرار دهیم. دل مردم هم 
از این سیستم آموزشی غلط خون بود! اکثر گلایه هایی 
که از آنها می شنیدیم در نقد مدرک گرایی این سیستم 
بود و ۱2 سالی که تقریباً ارمغانش هیچ است! اسم 

مستند را هم از همین ۱2 سالِ پوچ الهام گرفتیم.
انتظار مطرح کرد: رسانه ها سال هاست از کنکور غول 
می سازند. هدف ما از تولید این مستند این بود که غول 
کنکور را بشکنیم و با این نگاه غلط مبارزه کنیم! کنکور 

مشکل است اما همه مساله نیست! 

نویسنده »۱۲-هیچ« مطرح کرد؛

مافیای کنکور چه کسانی هستند؟

امیر دژاکام از انتشار مجموعه نمایشنامه »ایوب خان« 
خبر داد و عنوان کرد نمایشنامه »احمد شمس و پوران 
جون« که جزو تعهدات مدیریت قبلی تئاتر شهر بوده 

همچنان در انتظار اعلام زمان اجرا است.
امیر دژاکام نویسنده و کارگردان تئاتر درباره انتشار 
مجموعه نمایشنامه »ایوب خان« که به تازگی وارد بازار 
کتاب شده است گفت: مجموعه نمایشنامه »ایوب خان« 
شامل 7 نمایشنامه است که به تازگی توسط نشر نیستان 
منتشر شده است. نمایشنامه های این مجموعه شامل 
نمایشنامه های »ایوب خان«، »شیشه«، »کشتی 
یونانی«، »رومئو و ژولیت«، »مکبث«، هیاهوی بسیار برای 

هیچ« و »ساکن کمپ پناهندگان« است.
وی ادامه داد: 2 نمایشنامه »شیشه« و »ساکن کمپ 
پناهندگان« درباره مهاجرت است، نمایشنامه های 
»مکبث« و »رومئو و ژولیت« با نگاهی به آثار شکسپیر 
نوشته شده اند، »ایوب خان« و »کشتی یونانی« نمایشنامه 
هایی با مضامین اجتماعی هستند و »هیاهوی بسیار برای 
هیچ« نیز یک لال بازی براساس ادبیات کهن است. در این 
میان »ایوب خان« و »مکبث« اجرای عمومی شده اند، 
نمایش »شیشه« در جشنواره تئاتر فجر اجرا شده و 
»هیاهوی بسیار برای هیچ« نیز در فرانسه به صحنه رفته 

است.
دژاکام درباره سرنوشت اجرای نمایش »احمد شمس 
و پوران جون« که از مدت ها قبل درخواست اجرا در سالن 
اصلی تئاترشهر را دارد، توضیح داد: من همچنان منتظر 
هستم تا تکلیف اجرای نمایش »احمد شمس و پوران 
جون« که نام دیگرش »ماجرای دل« است، مشخص شود. 

متاسفانه هنوز وضعیت اجرای نمایش مشخص نیست. 
من قصد داشتم تمرین های کار را آغاز کنم اما وارد یک 
پروسه فرسایشی شده ام چون رئیس تئاتر شهر و رئیس 
شورای نظارت و ارزشیابی تغییر کرده اند و به دنبال آن 
قوانین و مقررات هم عوض شده است. به قول مولانا؛ هر 
لحظه به شکلی بت عیار بر آمد دل برد و نهان شد/ هر دم 

به لباس دگر آن یار بر آمد گه پیر و جوان شد.
این کارگردان و مدرس تئاتر یادآور شد: من ۱۰ 
سال است که درخواست اجرا در سالن اصلی تئاتر شهر 
را دارم و همچنان منتظر هستم که مدیران به من برای 
اجرای نمایش »احمد شمس و پوران جون« پاسخ 
بدهند. از دوره ریاست مهرداد رایانی مخصوص در تئاتر 
شهر گرفته تا اتابک نادری، پیمان شریعتی، سعید 
اسدی، ابراهیم گله دارزاده و محمدجواد طاهری برای 
اجرا درخواست داده ام و همچنان تکلیف اجرایم 
مشخص نیست. مساله این است که در یک تشکیلات 
وقتی یک نفر عوض می شود نباید قوانین و توافقات 
قبلی تغییر کند. چون طرف ما که شخص مدیران تئاتر 

شهر نیستند بلکه ما با شخصیت حقوقی وزارت ارشاد 
طرف هستیم و تفاهم کردیم. پس یک شخصیت 
حقوقی اگر بخواهد قرارداد یا تفاهم نامه ای را فسخ 
کند باید اعلام کند که به این دلایل مشخص و 
غیرقانونی قرارداد درست نیست و لغو می شود. این 
یک عرف حقوقی در جهان است نه اینکه با تغییر یک 

مدیر قراردادهای قبلی ملغی اعلام شود.
کارگردان نمایش »رویاهای خلیج فارس« با اشاره به 
اینکه مجددا درخواستش برای اجرای نمایش را به ثبت 
رسانده است، عنوان کرد: باوجودی که برای من نوبت اجرا 
مشخص شده بود اما مجددا درخواستم را ثبت کردم و در 
تلاش برای اجرا هستم. شاید متن من کمی انتقادی باشد 
چون مساله روز اجتماع را مطرح می کند و شاید دوستان 
این مساله را تحمل نکنند اما فکر می کنم بتوانیم راجع به 
مسائل روز اجتماع نقد داشته باشیم. در حال حاضر شورای 
مشورتی تئاتر شهر متن نمایشنامه را با نقطه نظراتی 
پذیرفته و به شورای نظارت و ارزشیابی ارائه داده است که 
آنها نیز نقطه نظراتی نسبت به متن دارند اما هنوز مجوز 

اجرا را صادر نکرده اند.
دژاکام افزود: این نمایش در زمان ریاست ابراهیم 
گله دار زاده جزو اجراهای ۱۴۰۱ بوده و نوبت اجرایش 
هم مشخص بود. قرار بود کار بعد از اجرای »پروین« به 
صحنه برود اما از آنجا که نمایش فضایی کمدی دارد 
و زمانی که به ما داده بودند مصادف با ماه محرم و صفر 
می شد من درخواست کردم که آذر و دی را برای 
اجرای نمایش در نظر بگیرند که البته در حال حاضر 

هیچ چیز مشخص نیست.

 دبیر سی وپنجمین جشنواره فیلم کودکان و 
نوجوانان در یک مصاحبه تصویری با رویکردی عدالت 
محور حجت را بر شهرهای متقاضی میزبانی تمام کرد 
و نشان داد ارزیابی ها درباره این جشنواره دیگر صرفا 
محدود به برگزاری در یک شهر خاص نیست و 
اثرگذاری این میزبانی بیش از گذشته اهمیت پیدا 

کرده است.
سیدمهدی جوادی مدیرعامل بنیاد سینمایی 
فارابی روز سه شنبه )7 تیر ۱۴۰۱( طی حکمی از 
سوی محمد خزاعی رییس سازمان سینمایی، به 
عنوان دبیر سی وپنجمین جشنواره فیلم کودکان و 
نوجوانان انتخاب شد و در نخستین اظهار نظر در 
خصوص شرایط میزبانی با واحد مرکزی خبر به گفت 

وگو پرداخت.
جوادی در این مصاحبه تصویری با بیان این که در 
کنار دوستان ما در اصفهان تقریبا چهار استان دیگر 
متقاضی برگزاری جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
شده اند گفت: باید ببینیم در راستای سیاست عدالت 
محوری دولت و ناظر به اینکه این میزبانی ها چه 
شرایط بهینه ای را می تواند فراهم کند، ارزیابی 

تصمیم گیری کنیم. 
مصاحبه تصویری جوادی از این منظر حائز 
اهمیت است که مدیرعامل فارابی در ماه های گذشته 

حضور رسانه ای چندانی نداشته و مصاحبه خاصی نیز 
از او منتشر نشده و این اظهارات از یک تغییر مسیر 
در ارتباط با شرایط میزبانی جشنواره فیلم کودک 

خبر می دهد.
انتخاب شهر میزبان براساس یک عرف نانوشته 
برای جشنواره ای که در دو سال گذشته تولیدی 
نداشته نه تنها کمکی به جریان تولید در سینمای 
کودک نمی کند بلکه میزبانی را در حد اسپانسر 

برگزاری مقطعی تقلیل می دهد
اینکه مدیرعامل فارابی به صراحت از لزوم بازنگری 
در مسأله میزبانی جشنواره براساس نگاه عدالت محور 
دولت سخن به میان آورده نشان می دهد که در بدنه 
سازمان سینمایی ها به متولی و بالطبع فارابی به عنوان 
میزبان مسایلی در ارتباط با برگزاری جشنواره کودک 

اهمیت دارد که دیگر صرفا محدود به برگزاری در یک 
شهر خاص نمی شود؛بلکه اثرگذاری این میزبانی 

بیش از گذشته اهمیت پیدا کرده است.
به نظر می رسد در راستای ماموریت های محوله 
به فارابی در خصوص توجه به مضامین مختلف در 
حوزه تولید، سینمای کودک و نوجوان بیش از گذشته 
در استراتژی فرهنگی مدیران ارشاد اهمیت پیدا 
کرده و این موضوع طلب می کند تا مدیران سینمایی 
و مسئولان فارابی با کنار گذاشتن تعارف تصمیمی را 
در خصوص شیوه برگزاری اتخاذ کنند که در نهایت 
به اعتلای سینمای کودک و نوجوان ختم شود وگرنه 
انتخاب شهر میزبان براساس یک عرف نانوشته برای 
جشنواره ای که در دو سال گذشته تولیدی نداشته نه 
تنها کمکی به جریان تولید در سینمای کودک 
نمی کند بلکه میزبانی را در حد اسپانسر برگزاری 

مقطعی تقلیل می دهد.
بنابراین در شرایطی که همگان می دانند سینمای 
کودک و نوجوان در سال های اخیر تولیدی نداشته به 
جای اتخاذ تصمیم های احساسی بهتر است شرایط 
به گونه ای طراحی شود که شهرهای متقاضی در 
جریان تولید سینمای کودک و نوجوان مشارکت 
کنند و این جشنواره ملی در حد یک جشنواره استانی 

و شهری تقلیل پیدا نکند.

»ایوب خان« منتشر شد

آیا مدیران سینمایی در برگزاری جشنواره کودک تعارف را کنار خواهند گذاشت؟

تغییر تاریخ اکران دنباله 
فیلم های »تلماسه« و 
»گودزیلا علیه کینگ 

کونگ«
کمپانی های فیلمسازی »لجندری پیکچرز« و 
»برادران وارنر« روز پنجشنبه تاریخ اکران دو فیلم 
بزرگ خود را اعلام کردند. اکران دنباله فیلم تلماسه 
با مختصر جابجایی از 2۰ اکتبر 2۰2۳ به ۱7 نوامبر 
2۰2۳ موکول شد. به این ترتیب این فیلم از مزیت 
اکران در تعطیلات عید شکرگزاری برخوردار 
خواهد شد. قسمت بعدی از مجموعه فیلم های 
»گودزیلا -کینگ کونگ« نیز در ۱5 مارس 2۰2۴ 
روی پرده سینماها خواهد رفت. از این مجموعه، 
فیلم »گودزیلا علیه کینگ کونگ« سال 2۰2۱ 
اکران شد و توانست در میان همه گیری کرونا به 

فروش 2/۴68 میلیون دلاری برسد.
قسمت اول تلماسه که تاریخ اکران مشابهی 
داشت، با وجود بحران کرونا، بیش از ۴۰۰ میلیون 

دلار فروخت و برنده 6 جایزه اسکار شد.
هردوی این فیلم ها در شبکه »اچ بی او مکس« 
نیز منتشر شده بودند. در تلماسه 2 بازیگرانی چون 
»تیموتی شالامی«، »ربکا فرگوسن«، »زندایا«، 
»آستین باتلر«، »جاش برولین«، »فلورنس پیو«، 
»کریستوفر واکن« و »خاویر باردم« به ایفای نقش 
پرداخته اند. رقیب تلماسه 2 در گیشه فیلم 
»بازی های گرسنگی: تصنیف زاغ مقلد و مارها« 
است که در همان زمان اکران می شود. تعطیلات 
عید شکرگزاری همواره بازه شلوغی برای نمایش 
فیلم بوده است. دیگر فیلم هایی که در این تاریخ 
روی پرده خواهند رفت »ترول ها ۳« محصول 
»یونیورسال پیکچرز« و »دریم ورکز« و »دوستان 

خیالی« محصول کمپانی »پارامونت« هستند.

داریوش خنجی 
فیلمبردار »میکی ۷« 

بونگ جون هو
داریوش خنجی برای فیلمبرداری فیلم بعدی 

بونگ جون هو با عنوان »میکی 7« انتخاب شد.
در آخرین توییتی که برای به روزرسانی اخبار 
فیلم »میکی 7« جدیدترین فیلم بونگ جون هو 
منتشر شده است از همکاری داریوش خنجی برای 

فیلمبرداری این فیلم خبر داده اند.
بونگ جون هو فیلم جدیدش »میکی7« را قرار 
است با رابرت پتینسون به عنوان بازیگر اصلی از 
آگوست )مرداد( جلوی دوربین ببرد. مارک رافلو، 
تونی کولت و نایومی اکی دیگر بازیگران این فیلم 
هستند. »میکی 7« که جدیدترین فیلم بونگ 
جون هو پس از ساخت فیلم تحسین شده »انگل« 
است با اقتباس از رمان علمی-تخیلی »میکی7« 

نوشته ادوارد اشتون ساخته می شود.
فیلم های  فیلمبردار  داریوش خنجی که 
تحسین شده ای چون »هفت« بوده پیش از این 
در فیلم »اوکجا« بونگ جون هو با وی همکاری 
کرده بود. گفته شده »میکی 7« که نگاهی به 
فیلم های »مریخی« و سریال »ماده سیاه« دارد 
درباره کارمندی دارای تاریخ مصرف است که به 
یک سیاره یخی برای بررسی فرستاده شده اما 
برخلاف موارد قبلی این بار حاضر نیست بمیرد و 
جایش را با »میکی 8« که کلون خودش است، 

عوض کند.

امیر دژاکام  خبر داد؛

نخستین اظهار نظر دبیر جشنواره فیلم کودک و یک پرسش بنیادی؛ کاریکاتور

    جوانی جمعیت ایران در سرازیری پیری!
حدود سه دهه  است که نرخ رشد جمعیت کشور روند نزولی به خود گرفته است و در 

سال های نه چندان دور به صفر می رسد.
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نگـــــــــاه
شـصت و ششـمین دوره از جشـنواره فیلـم لنـدن بـا نمایش اقتبـاس موزیـکال کتاب 
»ماتیلدا« نوشـته »رولد دال« افتتاح می شـود.  دوره آتی از جشـنواره فیلـم لندن با نمایش 
فیلـم ماتیلدا سـاخته متیو وارتشـوس، کارگردان بریتانیایی، با بازی اما تامپسـون، لاشـانا 
لینـچ و آلیشـا ویـر در روز ۵ اکتبر )۱۳ مهـر ۱۴۰۱( یعنی دو مـاه قبل از اکران سراسـری این 
فیلـم، آغاز به کار خواهد کرد. رولد دال، نویسـنده انگلیسـی، کتاب پرفـروش ماتلیدا را در 
سـال ۱۹۸۸ برای کودکان منتشـر کرد. داسـتان این کتـاب درباره یک دختـر جوان باهوش 

و عاشـق کتاب خواندن اسـت کـه از پدرومادر و مدیر بـی رحم مدرسـه اش دل خونی دارد و 
از قـدرت جادویـی خـود بـرای انتقـام گرفتـن اسـتفاده می کنـد. رولـد دال نویسـنده، 
فیلمنامه نویس و شـاعر معروف انگلیسـی بود که به عنوان یکی از معروفترین نویسـندگان 
کتـاب کـودک تاکنون بیـش از ۲۵۰ میلیون نسـخه از آثار وی در سراسـر جهـان به فروش 
رسـیده اسـت. دال در سـال ۱۹۱۶ میلادی از یک زوج ثروتمند و مهاجر نـروژی در ولز متولد 

شد و بیشتر عمرش را در انگلیس گذراند تا این که در سال ۱۹۹۰ درگذشت.

افتتاح جشنواره فیلم لندن با یک داستان کودکانه
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وزارت نیرو
شرکت توزيع نیروی برق آذربايجانغربی

 فراخوان مناقصه عمومی
همزمان با ارزیابی کیفی )فشرده(یک مرحله اي

شــرکت توزيع نیروی برق آذربايجانغربی در نظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کیفی )فشــرده(   يک مرحله اي  به شرح جدول ذيل را از 
طريق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نمايد. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی 
پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس: www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران 

در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
توضیح: فقط شركتهايي مجاز به شركت در مناقصه خواهند بود كه داراي تايیديه صلاحیت از سازمان برنامه و بودجه  در رشته نیرو  و تايیديه 

صلاحیت ايمنی  از اداره کار و رفاه اجتماعی باشند.
تاریخ انتشار مناقصات در سایت : روز  شنبه  مورخ 1401/04/11

آخرین مهلت  زمانی دریافت اسناد مناقصات از سایت : ساعت 19 روز شنبه مورخ 1401/04/18
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 19 روز پنجشنبه  مورخ 1401/04/30

زمان بازگشایی پاکات ارزیابی کیفی پیشنهاد دهندگان:  ساعت 8 )هشت صبح( روز شنبه  مورخ 1401/05/01
زمان بازگشایی پاکت های الف و ب و ج:  روز شنبه  مورخ 1401/05/08 و به شرح جدول ذيل خواهد بود

توضیح : پیشــنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ ســپرده شرکت در مناقصه ، تضمینهای معتبر ) بر اساس شرايط مندرج در اسناد مناقصه ( تهیه و 
تســلیم نمايد و به پیشــنهاد های فاقد امضا ، مشروط ، مخدوش و پیشــنهاداتی که بعد از انقضا مدت مقرر در فراخوان واصل شود مطلقا ترتیب اثر 

داده نخواهد شد.

نوع اعتبارمبلغ  کل تضمین شرکت در مناقصه) به ریال(موضوع مناقصه و شماره فراخوانشماره مناقصه

1401-108

تهیه بخشی از مصالح و اجراء پروژه های برونسپاری اصلاح شبکه روستایی نواحی شاهیندژ 
و تکاب  بصورت ترکیبی و برابر استاندارد های وزارت نیرو و بر اساس فهرست بهاء توسعه و 

احداث ،برکناری و جابجایی 1400/3 شرکت  توزیع نیروی برق آذربایجان غربی 
شماره فراخوان)  200100900300077 (

منابع داخلی5.950.000.000

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: 
آدرس : ارومیه – بلوار ارتش-سربازان گمنام-ارتش.شرکت توزيع نیروی برق استان ،  تلفن 3110-044 داخلی 4339  

اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :
مرکزتماس : 1456

اطلاعات تماس دفاترثبت نام ساير استانها در سايت سامانه www.setadiran.ir  "بخش ثبت نام /پروفايل تامین کننده /مناقصه گر " موجود است.
ضمنا" فراخوان مناقصه در ســايت هاي اطلاع رسانی معاملات صنعت برق ) شرکت توانیر ( وسايت شرکت توزيع نیروی برق آذربايجانغربی و 

سايت ملی مناقصات  به ترتیب به آدرس هاي :
Iets.Mporg.ir   ,WWW.Waepd.ir     ,WWW.tavanir. org.ir  قابل مشاهده است . 

توضیح 5 : ساير اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه  مندرج است.
اداره مناقصات و قراردادهای شرکت توزیع نیروی برق آذربایجانغربی

نوبت دوم

شناسه آگهی: 1345037


